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SCRISORI___
Serviciul m ilitar necom 
batan t

Mă bucur că, pe paginile 
Curierului Adventist, a reapă
rut subiectul serviciului 
militar. Mi-a părut rău că 
fratele Moldovan nu a mai 
continuat serialul pe această 
temă, în anul 19%. Cred 
că trebuia continuat cu 
referiri mai concrete la si
tuaţia din ţara noastră.

Subiectul mă intere
sează, pentru că sunt unul 
dintre cei care au optat 
pentru necombatantă, ime
diat după ce a fost publica
tă legea, pe 11 iunie 19%. 
Din păcate, legea a fost 
dată după ce eu am primit 
foaia de drum şi ordinul 
de încorporare. Am fost 
încorporat pe 26 iunie 
19%. Pe 27 iulie 1996, mi 
s-a dat drumul. De atunci, 
nu am mai primit nici un 
ordin de încorporare.

Acum câteva săptămâni, 
am primit confirmare, din 
partea Asociaţiei 
Conştiinţă şi Libertate, la 
cererea de anul trecut, 
privind opţiunea mea pen
tru necombatanţă.

V-aş ruga să răspundeţi 
la următoarele întrebări, 
sper, uşoare:

1. Este posibil ca ad
ventiştii să facă serviciul 
militar alternativ în cadrul 
bisericii, de exemplu prin 
ADRA?

2. După cele descrise în 
răspunsul la scrisori, în 
Curierul din octombrie, 
semnat de redacţie, cum se 
va realiza al doilea aspect 
descris, referitor la posi
bilitatea de slujire şi de 
mărturie?

Colaboratori speciali loan Bu- 
ciuman. Lucian Cristescu, Viorel 
D im a, Lazăr Forray, dr.G ily 
lonescu, Gheorghe Modoran. 
Emilian Niculescu 

Secretar de redacţie 
Mihai Ghioaldă

Tehnoredactare George Toncu

Adresa redacţiei:
Curierul Adventist, str.Labirint 116, 
74124 Bucureşti, Oficiul poştal 
20, tel. 323 48 95.

3. Vă rog să explicaţi 
mai clar poziţia bisericii în 
ce priveşte necombatanţa, 
mai întâi pentru ca tinerii 
interesaţi să poată lua o 
hotărâre matură, iar apoi 
ca să poată să înţeleagă şi 
ceilalţi fraţi, care nu au 
fost în război, dar care au 
făcut armata. Eu aş dori ca 
acest lucru să ti e pe 
înţeles, deoarece cunosc 
persoane care nu sunt de 
acord cu necombatanţa.

Doi prieteni, care acum 
sunt în armată, sub arme, 
mi-au spus, la sugestia 
mea de a opta pentru ne
combatanţă, că nu se 
merită să piardă doi ani 
din viaţă. Unul se pare că 
a pierdut VIAŢA însăşi, 
pentru că a căzut de la 
credinţă şi nu se întrevăd 
speranţe de întoarcere. 
Celălalt, bolnav de ulcer, 
într-o tabără de instruire în 
cadrul unităţii militare, 
după trei zile de ceai cu 
pâine, a cedat şi a mâncat 
mâncare cu came de porc. 
Eu nu i judec, dar acum, 
în armată, nu ţi se respectă 
principiile. De aceea, vă 
rog să faceţi să fie bine 
înţeles articolul din 
ianuarie 1998, pe care îl 
aştept.

Eu ştiu că Avraam şi cei 
din tabăra lui erau bărbaţi 
ai credinţei. De aceea 
Dumnezeu i-a dat biruinţa 
asupra împăraţilor care 
erau cu Chedorlaomer 
(vezi Gen. 14 şi explicaţia 
din Patriarhi şi profeţi).
De asemenea, în studiile 
biblice din cartea Judecăto 
rii, despre cei trei sute de 
oameni care au mers cu

Către cititori: Pagina pentru scri
sori este un spaţiu de d ialog în 
care să puteţi com unica su
gestii, reacţii la articolele publi
cate , preferinţe pentru anumite 
subiecte sau abordarea unor 
probleme pe care le socotiţi im
portante. Ne cerem scuze dacă, 
din motive de spaţiu, vom refor- 
m ula unele scrisori mai lungi.

De asemenea, primim cu p lă
cere manuscrise nesolicitate. Suni c- 
binevenite informaţii şi iniţiative

Ghedeon, se spune că erau 
credincioşi şi eu cred că 
Domnul lupta pentru ei. 
Dai, cu situaţia care este 
în armată, nu cred că Dum 
nezeu este de acord şi că 
ar lupta alături de noi, 
dacă ne am înrola în ar
mată. Eu cred că varianta 
pentru necombatanţă este 
bine venită şi că trebuie 
aleasă de cât mai mulţi ti 
neri adventişti.

Cornel Preda, Brăila

Accesul la  pu te re  (Curi
erul Adventist, august 
1997)

Vă scriu cu dor de ţara 
în care m-am născut şi 
renăscut şi cu iubire pen
tru fraţii din România, cu 
bucurie pentru statornicia 
în lupta credinţei.

Citind în cartea 
Parabole, la paginile 77 şi 
90, mi-a fost confirmat 
faptul că, fără Cuvântul lui 
Dumnezeu şi rugăciune, 
nu e posibil să înaintăm şi 
să fim statornici. Fără 
legătura cu El, prin 
Cuvânt şi rugăciune zil
nică, rămânem necon- 
vertiţi. Avem nevoie de o 
oră în fiecare zi. Cuvântul 
sfânt este scut şi lumină pe 
cărarea vieţii.

Lucrarea din România 
este binecuvântată de 
Domnul şi este speranţă ca 
un mare număr de credin
cioşi să fie pregătiţi pentru 
apropiata venire a Domnu
lui Isus şi a împărăţiei 
Sale.

Leoii Nadler,
Los Angeles, S.U.A.

din viaţa comunităţilor. Apre
ciem articole care tratează as
pecte legate de e^e rien ta  
personală şi puncte de vedere 
asupra problemelor majore care 
ne confruntă.

Im p rim a tă  la  T ip og ra fia  
V ia |ă  şi s ă n ă ta te .
Adresa: str. V, Branişte nr. 29, 
te l. 323.48 £5.

ISSN 1220-6725 
Anul I.XXIV nr. 12

2 Curierul Adventist •  Decembrie 1997



E D I T O R I A L

S
fârşitul acestui an ne-a 
zguduit pe toţi cu 
tragedia petrecută la 
Bacău (vezi ultima pagină). în 

câteva clipe, patru vieţi s-au 
încheiat mult prea devreme - trei 
tinere surori, dintre care două soţii 
de pastori, şi un copilaş de doi ani. 
Un frate tânăr şi soţia unui alt pas
tor vor parcurge un drum  lung, du
reros şi costisitor al refacerii 
sănătăţii. Familii întregi au fost 
sfâşiate şi, practic, desfiinţate. Cer
cul îndoliaţilor este foarte întins. 
Slujirea pastorală dintr-o con
ferinţă suferă pierderi ireparabile. 
Doresc să vă îm părtăşesc câteva re
flecţii din aceste zile trăite în valea 
umbrei morţii.

• Solidaritate admirabilă. în 
câteva ceasuri, vestea a înconjurat 
întreaga ţară şi s-a format, spon
tan, un val uriaş al compasiunii şi 
rugăciunii. Peste hotare, răspunsul 
a fost la fel de viu. Rândurile prin 
care îi îm părtăşeam fratelui Frikart 
cele petrecute au fost retransmise 
în întreaga diviziune, şi în  zilele 
următoare, au sosit mesaje de con
doleanţe şi asigurări de rugăciune 
de la preşedinţii tuturor uniunilor 

şi instituţiilor noastre. Chiar şi 
fratele Folkenberg îm preună cu 
soţia au scris o scrisoare personală 
celor îndoliaţi.

înm ormântările au fost iarăşi 
manifestări ale unei solidarităţi 
creştine uimitoare. Multe sute de 
credincioşi au călătorit din depăr
tări şi, în ciuda vremii aspre, au 
adus cu ei căldura inconfundabilă 
a iubirii şi părtăşiei creştine. Curtea 
comunităţii Labirint, plină de o 
mulţime compactă - probabil o 
mie de persoane sub ploaie şi vânt 
rece, atât de aproape unii de alţii 
că se simţea şi cutremurarea corpu
lui în care voinţa nu mai poate

stăpâni jalea, şi îndârjirea speranţei - 
rămâne un simbol de neuitat pen
tru o  biserică-organism. Trupul lui 
Hristos este viu, astfel că proclamă 
viaţa chiar în valea umbrei morţii. 
M ulţumesc bisericii pentru acest 
mesaj de solidaritate. El înseamnă 
mult pentru mine.

•  Bravură creştină. Cine şi-ar 
fi imaginat că  cei doi tineri pastori 
îndoliaţi vor dori şi vor putea să 
vorbească la aceste înmormântări 
pentru care nici nu avuseseră timp 
să se dezmeticească? Dar ei au 
făcut-o. Fiecare dintre ei, conster
nat şi istovit de durere, a vorbit 
totuşi, cu deplină claritate şi per
fect orientat spiritual. Ei nu au 
gândit asta ca un gest de bravură - 
dar pentru noi a fost o lecţie 
neaşteptată de tărie şi statornicie, 
născută din credinţa în Dumnezeul 
oricărei mângâieri. Le mulţumesc 
din tot sufletul celor doi. Nu vreau 
să spun că de acum acesta trebuie 
să devină un obicei, dar trebuie să 
devină o atitudine.

• M orţi premature. Chiar la 
începutul acestui an, scrisesem pe 
prima pagină a agendei noastre: 
„Printre adventişti, prea mulţi îşi 
încheie viaţa tragic, în plină tine 
reţe sau maturitate. Cred că avem 
prea multe accidente de aut< mobil 
şi de muncă, prea m ulte pie deri 
ireparabile. Care sunt cauze le? Ad
ventiştii sunt oameni activf - 
uneori până acolo încât descon
sideră orice regulă care ne cheamă 
la echilibru şi prudenţă.14 Şi iată că 
pierderile continuă.

Nu vorbesc acum despre acest 
accident - greşeli de conducere, ca 
aceea care se pare că l-a produs, 
săvârşim cu toţii. Dar, în general, 
trebuie să ne însuşim  reguli şi de

prinderi mai stricte de prudenţă, 
trebuie să eliminăm mentalitatea 
că putem încălca regulile fără să 
suferim consecinţe - oare nu sun
tem noi apărătorii poruncilor?

Viaţa este plină de pericole.
Dar unele sunt sub controlul nos
tru - starea tehnică a automobilelor 
şi a uneltelor pe care le folosim, in
stalaţiile de gaze/butelie şi elec
tricitate din casele şi comunităţile 
noastre, balustradele balcoanelor şi 
scărilor, starea sobelor şi coşurilor. 
Un frate, de profesie şofer, mi-a 
spus cât de importantă este exis
tenţa unui grilaj solid, care să se
pare zona pasagerilor de cea 
pentru marfa, din maşinile care 
sunt folosite în ambele scopuri. 
Intr-adevăr, se poate considera că 
efectele accidentului de la Bacău 
ar fi fost mai mici dacă nu ar fi 
fost încărcătura - Biblii preţioase - 
care a presat pasagerii în urma 
şocului. Tragediile petrecute sunt 
ireparabile, iar acuzaţiile sunt 
nelalocul lor, dar ar fi o tragedie > 
mai mare ca ele să nu ne pună în 
mişcare ca să prevenim răul în v ii
tor.

• Lungul peregrinaj al reface

rii. înm ormântarea se termină 
repede, dar jalea ţine mult. Tăria 
bravă din prim ele zile este aproape 
sigur urmată de simţăminte insu
portabile de revoltă, îndoială, vi
novăţie, confuzie şi deprimare.
Din nefericire, noi nu ne pregătim 
pentru acest proces complicat nici 
atunci când despărţirea este previ
zibilă, cu atât mai puţin pentru 
pierderile neaşteptate. Şi prea ade
sea, după participarea noastră la 
înmormântare, îi lăsăm pe cei 
îndoliaţi să străbată valea umbrei 
morţii. Uneori este un fel de con
spiraţie a tăcerii - să nu mai vor
bim  despre asta, ca  să nu-i facă 
rău. Dar cei îndoliaţi au mai multă 
nevoie de sprijin, de simpatie, şi 
chiar de prezenţa noastră - şi asta 

pe termen lung.----------------- — -----

a b
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Biblia, cea mai răspândită carte
Ulrich Frikart

N
umărul de limbi în care 
se publică Biblia a ajuns 
la trei sute cincizeci, la 
care se adaugă peste două mii de 

dialecte. Societăţile biblice, sta- 
bilite în peste 170 de ţări, vând 30 
de milioane de exemplare în fie
care an. Cea mai mică ediţie ieşită 
de sub tipar are lungimea unui chi
brit, cca 4,5 cm, lăţimea de 3 cm şi 
grosimea de 2 cm. Această caile 
.minusculă are totuşi 878 de pagini, 
dar numai 20 de grame. Ea a fost 
realizată în Anglia. Eu port întot
deauna cu mine, în agendă, o re
producere electronică a întregii 
Biblii. Acest microfilm, de 3x4 
cm, conţine cele 1189 de capitole, 
la scara 1:48.000. Textul se citeşte 
perfect cu un microscop sau se 
poate proiecta pe ecran cu un retro- 
proiector de calitate. Pasionant! 
Puterea de atracţie a Bibliei şi fas
cinaţia ei se manifestă acum ca în 
totdeauna. Şi totuşi... Cartea cea 
mai răspândită este probabil şi cea 
mai puţin citită şi, în mod sigur, 
cca mai greşit înţeleasă. *

A crede înseam nă a şti

„Cel care crede ştie mai mult“ , 
spunea scriitorul Erich Kastner. 
Sunt din ce în ce mai convins de 
importanţa acestei declaraţii. Intr-o 
societate caracterizată prin scufun
darea valorilor, prin asaltul 
credinţelor şi filozofiilor de tot 
felul, este hotărâtor să redesco 
perim  im portan ţa revelaţiei d i
vine, pentru a um ple vidul 
existenţei um ane. A devărata 
cunoaştere, aceea care dă sens 
vieţii noastre şi ne face să fim 
conştienţi de responsabilitatea 
noastră în mijlocul societăţii, nu ni 
se descoperă decât în Cuvântul lui 
Dumnezeu.

* Jean C laude Verrecch ia, La Bible, 

mode d ’em plo i, SDT, D a m m a r ie  Ies Lys, 

1996

„Fiule, dacă vei primi cuvin
te le m ele ... Căci D om nul dă 
înţelepciune" (Prov. 2,1-6)

Dumnezeu Se face cunoscut,
Se descoperă, în Cuvântul Său. 
Acolo II descoperim aşa cum este, 
cu făgăduinţele Sale, cu proiectele 
Sale pentru noi, cu cerinţele şi cu 
judecăţile Sale. Prin urmare, fie că 
este vorba de viaţa noastră perso
nală, fie de viaţa colectivă în mijlo
cul familiilor şi bisericii, totul 
depinde de maniera în care răspun
dem acestui Cuvânt. Dumnezeu 
este recunoscut sau respins, în 
funcţie de atitudinea pe care o 
luăm faţă de Cuvântul care II 
descoperă.

Mesajul biblic, in
tangibil şi imuabil, 
nu poate fi nego
ciat în schimbul 
unui „cuvânt elas- 
tic“ , adaptat do
rinţelor personale 
sau cerinţelor so
cietăţii moderne.

U n de ne aflăm?

Nici unul dintre noi nu poate să 
ignore lupta gigantică în care sun
tem angajaţi. Luptă la nivelul 
ideilor şi atitudinilor. Obiectivul ei 
este cucerirea libertăţii şi a autono
miei. Omul este eliberat de orice

constrângere, în mod deosebit faţă 
de Dumnezeu şi de cerinţele Sale 
absolute. In această perspectivă, 
Biblia nu mai este un sistem de 
referinţă absolut. Mesajul ei de
venit relativ se cere citit şi înţeles 
prin filtrul culturii.

Dorinţa mea este să atrag 
atenţia asupra acestei sfidări şi să 
lupt, împreună cu voi, lupta 
credinţei. Reformatorul Ioan 
Calvin spunea: „Câinele latră când 
stăpânul lui este atacat; eu aş fi un 
laş, dacă aş vedea adevărul lui 
Dumnezeu asaltat şi aş face pe mu
tul, fără să scot un cuvânt“ .

Atât în timpul vechiului 
legământ, cât şi sub cel nou. starea 
spirituală a poporului lui Dum
nezeu a depins întotdeauna de ati
tudinea sa faţă de Cuvântul lui 
Dumnezeu. Acest lucru se con
firmă şi astăzi, la nivelul principi
ilor, al mărturisirii de credinţă sau 
al teologiei, ca şi în practică, prin 
ascultare şi acţiune.

în parabola celor două case, 
una este construită pe nisip, iar 
alta pe stâncă. Isus arată că stabili
tatea construcţiei depinde de echili
brul acestor două aspecte: „V a 
intra în îm părăţia cerurilor... cel 
ce face voia Tatălui M eu“ (Mat. 
7,21.24-27).

Ca să rezistăm şi să câştigăm 
victoria, trebuie să ne recon
siderăm mereu atitudinea faţă de 
Cuvântul lui Dumnezeu, să re
descoperim efectul lui asupra vieţii 
noastre.

C eea ce contează

Cu treisprezece ani în urmă, 
într-o seară de iarnă, un bărbat 
care abuzase deja de alcool a ieşit 
dintr-o cafenea pariziană, împre
ună cu alţi prieteni. Au fost în
tâlniţi de un grup de creştini, care 
cântau cântece de Crăciun. Mer
gând şi clătinându-se, l-a văzut pe
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unul dintre creştini, care a deschis 
Biblia şi a citit cu glas tare acest 
text tară pereche: „Fiindcă atât de 
mult a iubit Dumnezeu lumea.
La sfârşit, a indicat şi locul: Ioan, 
trei, şaisprezece!

Omul s-a oprit ca fulgerat şi a 
strigat către prietenii săi: „Eu sunt 
acela! El a vorbit pentru mine!“ 
Intr-adevăr, el se numea Ioan, 
fusese căsătorit de trei ori şi avea 
şaisprezece copii, din cele trei 
căsătorii. El era foarte bine „Ioan, 
trei, şaispreze“ . Din clipa aceea, 
a fost convins că acel predicator 
creştin îi vorbise personal din 
partea lui Dum nezeu. A  doua zi, 
vorbea despre aceasta colegilor 
de muncă. Unul dintre ei i-a 
oferit un talon de în sc rie re  la 
cursul b ib lic  al postu lu i de ra 
dio V ocea Speranţei. S-a apucat 
să studieze Biblia şi viaţa lui s-a 
schim bat com plet. D upă câteva 
luni, a pecetluit prin botez legă
mântul lui cu Mântuitorul. Ce ex 
perienţă extraordinară!

Eu sunt acela!
Doresc să avem exact aceeaşi 

experienţă, aceea a  forţei transfor
matoare a Cuvântului lui Dum
nezeu în viaţa noastră. Nu avem 
dreptul să manipulăm sau să 
atenuăm mesajul Bibliei şi predi- 
carea care se adresează credinţei şi 
purtării, Iară de care această forţă 
va înceta să se manifeste.

Nici nu putem lăsa ca îndoiala 
şi critica la adresa inspiraţiei divine 
să erodeze Cuvântul. Mesajul biblic, 
intangibil şi imuabil, nu poale li 
negociat în schimbul unui „cuvânt 
elastic“ , adaptai dorinţelor perso
nale sau cerinţelor societăţii modeme.

Să trăim puterea  
Cuvântului Său

Sunt treizeci de ani de când am 
început primul studiu biblic cu un 
pastor adventist. El mi-a explicat 
semnificaţia chipului din Daniel 2. 
Pentru prima dată, deveneam 
conştient de faptul că Dumnezeu 
este stăpânul istoriei, că istoria are

un sens. Dar, m ult mai important, 
descopeream că viaţa mea are sens. 
că există pentru mine un viitor, o 
speranţă. Aceasta a fost ceea ce 
am descoperit în Cuvânt. O putere 
punea stăpânire pe viaţa mea, pen
tru a-i da o orientare total diferită.

Puterea Cuvântului Său

Aceasta este tema de studiu şi 
de reflecţie, aleasă de biserica mon
dială, pentru anul 1998: Să trăim 
puterea Cuvântului Său. Vom avea 
oca/ia să ne adâncim experienţa şi 
cunoaşterea Cuvântului, să redesco
perim mecanismele inspiraţiei şi 
ale autorităţii Scripturii, actuali
tatea lui pentru această perioadă di
ficilă, dar decisivă pentru omenire, 
şi efectul lui asupra noastră, asupra 
mărturiei şi acţiunii noastre.

Fie ca acest Cuvânt să fie citit, 
cunoscut şi respectat şi cât mai 
multe vieţi să fie transformate.

Ulrich Frikart este preşedintele Divi
ziunii Euro-Africa a adventiştilor de 
ziua a şaptea.
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Iubifi-i ca să trăiască
Copiii au nevoie să intre într-o legătură de iubire 

cu cineva care trăieşte iubirea.
Don Bacchus

U
liii copii cresc fericiţi şi 
responsabili, în timp ce 
alţii ajung mânioşi şi 
nestăpâniţi. Unii copii ştiu să se 

raporteze la alţii, în  timp ce alţii nu 
sunt în stare să se înţeleagă bine cu 
familia şi cu prietenii. Unii copii 
dau, în timp ce alţi copii iau. Unii 
copii iubesc, în timp ce alţii urăsc. 
Ca să complicăm şi mai mult lu
crurile, unii copii „buni“ vin din 
medii aparent modeste, în timp ce 
unii copii ,,răi“ vin din familii 
aparent „bune“ . Care este formula 
magică pentru formarea unui tânăr 
bine echilibrat, fericit?

Copilul vine pe lum e fiind cu 
totul neputincios şi dependent, 
neavând nici o şansă de a su
pravieţui în mod independent. 
Părinţii şi alţi adulţi iubitori îl 
hrănesc, îl îmbracă şi îl îm 
brăţişează pe copil, stabilind con
tactul vizual şi şoptind cuvinte 
gingaşe, de afecţiune.

Aşa se întâmplă de cele mai 
multe ori. Treptat, copilul începe 
să stabilească legături cu ceilalţi şi 
să le răspundă. încet, el începe să 
simtă că le aparţine. în mod tainic, 
copilul învaţă să se simtă iubit. La 
rândul său, un asemenea copil 
creşte fiind capabil să se iubească 
pe sine şi să le ofere iubire altora.

In activitatea mea profesională, 
nu rareori văd copii foarte mici care 
nu prosperă din cauza neglijenţei 
adulţilor care trebuie să aibă grijă 
de ei. Aşa s-a întâmplat cu Maria. 
Mama ei pretindea că o lasă mult 
timp să plângă, ca să o înveţe să fie 
independentă. Adevărul era că ea 
niciodată nu s-a simţit bine în rolul 
de mamă. Ea nu avea nici un ataşament 
faţă de copilaş sau dorinţa de a-1 
îmbrăţişa cu iubire. Iubirea este ne
cesară pentru creşterea fizică şi 
pentru sănătatea fizică.

Copiii nedoriţi sau asupra cărora 
se comit abuzuri trăiesc nu numai 
sentimente de respingere, ci şi per
manenta aducere aminte că ei sunt 
o problemă în viaţa adulţilor. Aceşti 
copii cresc având sentimente proaste 
despre ei înşişi. Este posibil ca ei 
să se umple de resentimente, pe 
măsură ce încearcă să supravieţu
iască într-un mediu mai puţin 
decât încurajator. Unii pot deveni 
tensionaţi sau trişti. Ei sunt cei 
care nu au cunoscut iubirea prin 
experienţă. Din cauza acestei lip
siri de iubire, ei nu se simt nicio
dată cu adevărat legaţi de lumea 
adulţilor. Prin urmare, aceşti copii 
nu iubesc niciodată, pe ei înşişi 
sau pe altineva, pentru că iubirea 
înseamnă a da, iar oamenii nu pot 
să dea ce nu au.

Ca adulţi, trebuie să fim atenţi 
la mesajele subtile. D e multe ori, 
părinţii se simt frustraţi în propria 
lor viaţă. Pentru că nu au puterea 
să facă faţă, ei pot da impresia că, 
de fapt, copilul este cauza proble
melor lor. Ca răspuns, copilul se 
simte supus unor presiuni excesive 
sau se priveşte ca fiind ,,rău“ .

In lumea noastră, acţionează 
două forţe - numite binele sau răul, 
iubirea sau ura. Din cauza expe
rienţelor defavorabile, mulţi copii 
cresc cu sentimente de mânie, de 
tristeţe sau de teamă. Pe măsură ce 
înaintează în vârstă, învaţă să se 
asocieze cu forţa negativă - răul, 
ura. învaţă să privească lumea ca 
pe un loc primejdios. Ei nu au încre
dere în nimeni. Aceşti copii ajung 
ucenici ai urii. Ei nu ştiu să iubească, 
fiindcă nu au cunoscut iubirea, 
prin experienţă. Aceasta se întâmplă 
dacă, în mod frecvent, ei sunt mar
tori sau victime ale agresiunii.

Părinţii lui M ike nu se puteau 
înţelege. Se părea că nu sunt de 
acord niciodată, în nici o privinţă. 
Erau nefericiţi împreună. Divorţul 
a pus capăt căsniciei lor, când el 
avea şapte ani. El locuia împreună 
cu mama sa şi cu fratele lui mai 
mare, Stanley. Alta era acum viaţa 
de familie. Din toate era mai puţin. 
M ama era nu numai cea care se în 
grijea de cele necesare, ci şi cea 
care disciplina. Cuvinte precum 
acestea: „Eşti exact ca tatăl tău“ 
erau rostite adesea. Cu o ocazie, 
lui M ike i s-a spus că tatăl său nu 
îl iubise niciodată şi că, într-o zi, el 
va ajunge la închisoare. Când avea 
zece ani, M k e  a fost dat la un cămin. 
El se simţea respins şi despărţit de 
familia lui, sau de ceea ce mai 
rămăsese din familia sa. Acesta a 
fost momentul în care M ike şi-a 
început domnia teroarei. Până la 
ieşirea lui din cămin, starea sa nu 
se îmbunătăţise semnificativ. Cu 
trecerea anilor, el a devenit de
lincvent, infractor şi consumator 
de droguri. Astăzi, M ike execută o 
pedeapsă într-un penitenciar.

Copiii neiubiţi rareori sunt 
fericiţi. Dacă ei sunt nefericiţi, de 
ce să lase pe altcineva să fie 
fericit? Deseori le lipseşte stima de 
sine. Aceşti copii trăiesc Iară 
speranţă, pentru că au prea puţine 
sau nu au deloc amintiri plăcute. 
Copiii neiubiţi cresc lipsiţi de sigu
ranţă şi de orice sentiment de res
ponsabilitate. Adesea ei devin 
elevi dificili, abandonează şcoala, 
ajung delincvenţi juvenili, iar mai 
târziu, infractori adevăraţi.

îm i amintesc de cazul lui Jason. 
El niciodată nu putea să îşi explice, 
în mod raţional, propria mânie. îi 
ura pe toţi - pe democraţi, pe fe
mei, autorităţile desemnate să 
aplice legea, chiar pe bunicii săi,
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care îl luaseră la ei când avea trei 
ani, după divorţul părinţilor lui.
Nu doar că era furios tot timpul; 
era foarte inteligent şi perfid. Se 
părea că misiunea sa era să 
găsească modalităţi noi prin care 
să-şi terorizeze familia şi pe 
ceilalţi membri din grupul său so
cial. In cele din urmă, bunica lui a 
fost spitalizată, suferind de anxie
tate accentuată şi de deprimare - 
pentru că trăise cu team a că, 'intr-o 
zi, el va da foc casei, în  timp ce ei 
dormeau. Descrierea preferată a 
lui Jason despre bunica sa era că 
„E a se preface". Mai târziu, a fost 
arestat pentru spargere şi tentativă 
de omor. In prezent, Jason e con
damnat şi se atlă la închisoare.

E
xistâ  vreo speranţă? Da, e- 
xistă speranţă, pentru că 
iubirea este medicamentul care 

neutralizează otrava emoţiilor 
dăunătoare. Este posibil ca un 
copil respins sau care a suferit 
abuzuri să înveţe să iubească? 
Desigur. Nimeni nu beneficiază de 
pe urma iubirii vorbind despre ea. 
Iubirea trebuie învăţată prin expe
rienţă, pentru a creşte în ea. Iubi
rea trebuie primită înainte de a pu
tea fi dăruită altora. C a societate, 
ce putem face pentru copiii care nu 
sunt iubiţi? Ne putem ataşa de 
copilul mic prin contact vizual, îm- 
brăţişându-1 cu afecţiune şi vor
bind cu el.

Putem rămâne în prezenţa copi
lului o bună perioadă de timp, ca 
să-i dăm sentimentul de siguranţă 
şi de apartenenţă.

îl putem aprecia perm anent 
pentru părţile lui pozitive.

îl putem ajuta să vadă calităţile 
sale bune, deosebite.

Putem fi entuziasmaţi de ceea 
ce este important pentru copil.

îl putem angaja pe copil în ac
tivităţi care îl interesează.

Ne putem disciplina ca să 
gândim (din timp) la efectele cu 
vintelor şi faptelor noastre.

Putem refuza să repetăm ceea 
ce ni s-a făcut nouă.

Putem fi un exemplu bun.
Ne putem strădui să fim cel mai 

bun şi mai preţios dar pentru copil, 
devenind noi înşine tot mai pricepuţi 
în a şti cum să ne purtăm cu ei.

Trebuie să comunicăm cu ei şi 
să-i iubim.

Copiii neiubiţi au nevoie să in
tre într-o relaţie de dragoste cu 
cineva care a învăţat din experi
enţă iubirea. Familia, prietenii, 
părinţii şi educatorii sunt chemaţi 
cu toată seriozitatea să fie ei înşişi 
capabili să iubească. O problemă 
importantă este că mulţi adulţi nu 
au avut parte nici ei de iubire. Prin 
urmare, nu sunt în stare să ofere 
iubire. Aceasta este cea mai mare 
dilemă a omului. Ea aduce în 
discuţie capacitatea adulţilor de a 
le oferi iubire copiilor. Ce pot face 
părinţii? Ce pot face profesorii?
Pot învăţa să iubească, mai întâi 
cunoscând ei înşişi iubirea, prin ex- 
perinţă. Ei înşişi au nevoie să trăi
ască într-o relaţie sănătoasă de 
iubire.

C
are este izvorul iubirii? Bi
blia exclamă curajos, în 1 loan 
4,8, că  Dumnezeu este dragoste. în 

versetul 11, se declară că, „dacă 
astfel ne-a iubit Dumnezeu pe noi, 
trebuie să ne iubim şi noi unii pe 
alţii". îmi aduc aminte de Nathaniel. 
Când a fost întrebat cine îl iubeşte, 
el a stat pe gânduri, un timp, apoi a 
răspuns: „Câinele m eu“ .

Eu am adăugat imediat:
„A cesta e doar începutul".

Cum stau lucrurile cu 
dragostea familiei şi a prietenilor? 
Lăsaţi-vă umpluţi de iubire. Nu 
lăsaţi ca mânia şi ura să distrugă 
iubirea, pentru că dragostea este o 
plantă delicată. Ea trebuie culti
vată. Lăsaţi-o să crească în dv. 
Iubirea este o licărire de lumină, 
care nu trebuie să se stingă nicio
dată. Lăsaţi-o să crească în dv.

Cine vrea să înceapă? Cine 
vrea să meargă primul? Nu copiii 
au sarcina să le ofere dragoste 
adulţilor. Dimpotrivă, adulţii au res
ponsabilitatea să-i iubească şi să-i 
încurajeze pe copii. Ei toţi sunt 
copiii noştri, iar copiii învaţă să 
iubească în m ăsura în  care pnm esc 
în mod practic iubire, din partea 
oam enilor mari. Ce este iubirea? 
Iubirea este delicată. Iubirea în 
seamnă a căuta binele altcuiva 
Iubirea înseamnă a fi plin de 
bunătate şi de stăpânire de sine. 
Iubirea este ceea ce faci. Părinţii şi

educatorii care nu sunt în stare să 
ofere iubire trebuie să caute ajutor, 
pentru că lipsirea de iubire repre
zintă cel mai teribil handicap psi
hologic. Un terapeut iubitor ar 
putea fi unul dintre mijloacele prin 
care ei să cunoască şi să înveţe în 
mod practic despre iubire. De ase
menea, rămânerea pentru un timp 
împreună cu un prieten sau cu o 
rudă care manifestă iubire, le poate 
fi de folos.

Trebuie avută o grijă deosebită 
în alegerea unui terapeut. Un tera
peut bun trebuie să aibă un caracter 
amabil, binevoitor, un set de valori 
sănătoase, stabilitate emoţională, 
pregătirea academică de speciali 
late şi diploma corespunzătoare.

C
e putem  spune despre rolul 
edut atorilor, care sunt atât 
de mult timp împreună cu copiii 

noştri? Sunt ei capabili să-i 
iubească pe cei neiubiţi9 Poate că 
este necesar ca, pe lângă instruirea 
şcolară, profesorii să folosească 
mai mult timp oferindu-le iubire 
copiilor. Să-i îmbrăţişăm pe copiii 
noştri sau, cel puţin, să dăm mâna 
cu ei. Este necesar ca profesorii să-i 
laude mai des pe elevi sau pe stu
denţi. Să exprime înţelegere şi 
atenţie. Folosiţi o metodă delicată 
de apropiere de copii, fără să vă 
răstiţi sau să ţipaţi. Forţa fizică a 
părinţilor, în sine, nu ajută la vinde
care. încercaţi puterea compasiunii 
şi a iubirii. Este nevoie ca adulţii iu 
bitori să se ataşeze emoţional de 
copiii neiubiţi, prin atingere fizică 
sănătoasă, prin cuvinte amabile, 
prin activităţi plăcute şi ascultân- 
du-i cu răbdare. Copilul va răs
punde, pentru că în fiecare copil 
lipsit de iubire există dorinţa as
cunsă d e a  fi iubit.

Ce s-ar întâmpla dacă toţi 
părinţii şi educatorii şi-ar face o da
torie din a-1 saluta, cel puţin o dată 
pe zi, pe fiecare copil, adresân- 
du-i-se pe nume? Există vindecare 
pentru neiubire. Tratamentul îl 
reprezintă primirea şi învăţarea 
iubirii prin experienţă, de la adulţii 
competenţi, care au fost destul de 
avantajaţi ca să fie iubiţi.

Don Bacchus este psiholog.clifiician,
rare serie din Berrien Sprmgs, Michigan
Adventist Review, 24 iulie 1997
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C
riticilor literari le place 
să se gândească la meta
foră şi să-i descopere cel 
mai înalt sens. A spune metaforic 

că A este B înseam nă a deschide 
un univers întreg de semnificaţii.

O metaforă este bogată în sen
suri pentru că presupune o com 
paraţie. Nu doar o singură 
comparaţie, ci o mulţime de com
paraţii, în funcţie de experienţa 
oamenilor. Gândiţi-vă doar la 
metafora lui Emily Dickinson, 
despre speranţă:

„Speranţa este pasărea 
Care se aşază peste suflet 
Şi cântă cântecul fără cuvinte, 
Din care nu se opreşte niciodată11. 
In aceste versuri, speranţa nu 

este ca o pasăre - ea este o pasăre. 
Cu alte cuvinte, metafora permite 
redefmirea şi adăugarea de noi 
înţelesuri ale cuvântului „pasăre". 
M etafora măreşte numărul sen
surilor, îmbogăţind astfel nu nu
mai limba, ci şi felul în care 
privim lumea. Faptul că ne oferă o 
imagine nouă, mai bună, asupra lu
mii reprezintă cea mai mare con
tribuţie pe care o aduc în viaţa 
noastră poezia şi arta. •

Metafora reprezintă tot ce în 
seamnă creaţiunea - toată creaţia 
artistică şi cea adusă la existenţă 
prin cuvânt, inclusiv cea din 
Genesa. Dumnezeu dorea să com u
nice, să ne îmbogăţească înţelege-

Lourdes Morales- 
Gudmunsson

rea cu privire la Sine, prin crearea 
de metafore ale persoanei Sale. 
Prima dintre acele metafore a fost 
lumina. Lumina care se aprinde în 
întuneric.

Apoi a fost firmamentul, care a 
despărţit apele, formând entităţi 
distincte - cerul şi pământul. A ur
mat vegetaţia, care descoperea la
tura maternă a lui Dumnezeu, felul 
în care hrăneşte şi creşte fiinţele 
create de El. Soarele, luna şi stelele 
manifestau dorinţa Sa ca să existe 
ordine în măsurarea timpului şi să 
fie delimitate părţi de timp.

Au urmat animalele - vieţui
toarele de pe pământ, din cer şi din 
mare - metafore ale bucuriei de a 
trăi a lui Dumnezeu. în  cele din 
urmă, Dumnezeu a creat cea mai 
clară metaforă a Sa - mai precis, o 
metaforă despre cele trei Persoane 
divine, Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt - 
familia omenească, bărbatul şi fe
meia. A fost nevoie de doi, ca să 
se descopere diversitatea de 
trăsături ale Trinităţii. M etafora se 
foloseşte atunci când autorul 
încearcă să-şi ajute cititorii să 
înţeleagă mai bine un cuvânt atât 
de des repetat, încât şi-a pierdut 
sensul, sau atât de nou, încât sen
sul lui trebuie evidenţiat foarte 
puternic. Fiul lui Dumnezeu, al

doilea membru al Trinităţii - Iehova, 
Isus - este o persoană. Acest gând 
este exprimat prin metafore în în 
treaga Scriptură, pentru ca toate 
generaţiile să poată să înţeleagă 
cine este El şi ce înseam nă El pen
tru mântuirea oamenilor.

încă în  secolul al şaispreze
celea, în Spania, Fray Luis, un 
teolog şi profesor universitar, a 
scris, într-un limbaj simplu, o carte 
de exegeză, cu titlul Ori the Names 
o f Christ (Despre Numele Domnu
lui Hristos). în această lucrare, el 
parcurge Biblia şi alege numele 
prin care a fost cunoscut Domnul 
îsus în Scriptură, studiindu-le în 
profunzime şi subliniind noi di
mensiuni ale lor. Isus este un 
Vlăstar, Faţa lui Dumnezeu, Domn 
al păcii, Calea, Păstorul, Muntele, 
Mielul, Cel iubit.

Mai aproape de zilele noastre, 
teologii au descoperit în Scriptură 
noi metafore pentru Dumnezeu: 
Dumnezeu este Cel care ajută; este 
Iubita, ca şi Iubitul, din Cântarea 
Cântărilor; Stăpâna la care priveşte 
roaba pentru călăuzire, în Psalmul 
123; femeia înţeleaptă din Proverbe 
31; femeia din Noul Testament 
care, după ce a pierdut o monedă 
preţioasă, scormoneşte toată casa 
până când o găseşte; Creatorul 
care aduce la existenţă stropii de 
rouă şi mama care dă naştere 
gheţii şi gerului (Iov 38).
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Când îl binecuvântează pe 
Iosif, în Genesa 49, Iacov se referă 
la Dumnezeu, care îl va binecuvân
ta pe Iosif, ca fiind El- Shaddai, un 
nume care II prezintă pe Dumnezeu 
ca pe un munte tare - puternic şi 
protector - şi totodată ca fiind piep
tul cald şi hrănitor al unei mame.

Nu putem cunoaşte lucrurile 
transcendente sau chiar pe cele 
obişnuite, fără metaforă, iar m eta
fora va avea o semnificaţie cu atât 
mai bogată, cu cât este mai apro
piată de experienţa noastră. Nu-I 
putem cunoaşte nici pe Dumnezeu 
Tatăl, nici pe Dumnezeu Fiul, 
decât prin toate aceste comparaţii, 
însăşi ideea de tată şi cea de fiu 
sunt metafore pentru ceea ce nu 
înţelegem încă pe deplin. Şi totuşi, 
Dumnezeu doreşte cu insistenţă 
să-L cunoaştem ca fiind tată şi 
mamă, păstor şi gospodină, tot ce 
cunoaştem noi, oamenii, şi mult, 
mult mai mult.

Când a început să caute un ter
men potrivit, care să fie aplicat la 
Domnul Isus, Ioan a folosit 
cuvântul Logos - Cuvântul. El se 
referea la Isus, metafora lui Dum 
nezeu. In Isus, se întâlnesc toate 
metaforele creaţiunii. Dar, în 
primul capitol al Evangheliei sale, 
Ioan alege să se concentreze asu
pra a două dintre acestea: Isus, lu
mina tuturor oamenilor, lumina 
care luminează în întuneric, lumina 
pe care întunericul nu o poate birui. 
Iar a doua, Isus, omul, noul Adam, 
acel ’adam  care este Cuvântul sau 
Metafora lui Dumnezeu, care S-a 
tăcut trup, singura metaforă care 
reflectă slava lui Dumnezeu, plin 
de har şi de adevăr.

Isus a descoperit îndelunga răb
dare a lui Dumnezeu, compasiunea 
lui Dumnezeu pentru cei mai slabi

dintre cei slabi, corectitudinea 
morală a lui Dumnezeu în faţa ne
dreptăţii, gingăşia maternă a lui 
Dumnezeu faţă de copii şi faţă de 
cei bolnavi, ocrotirea Sa paternă 
pentru cei respinşi de societate. Cu
vintele lui Isus erau importante 
pentru că ele conturau, verbal, 
identitatea Tatălui Său. Cuvintele 
şi faptele lui Isus exprimau şi 
rep rezen tau  c a ra c te ru l  lu i 
Dumnezeu.

Dumnezeu ne 
vorbeşte prin 
imagini.

Nicăieri nu sunt mai im por
tante cuvintele şi metaforele decât 
în Apocalipsa. Acolo Dumnezeu 
îşi descoperă caracterul prin 
nenumărate metafore: făclii şi cai, 
animale şi făpturi vii, suluri şi 
sigilii, copaci şi sfeşnice, îngeri, fe
mei şi cuvinte.

Cei mântuiţi au nume (compuse 
din cuvinte) scrise într-o carte şi 
pe frunţile lor; există o carte în 
care lui Ioan i se spune să scrie cu
vinte care sunt vrednice de crezut 
şi adevărate. Păzirea cuvintelor pro
feţiei este importantă. Scoaterea 
sau adăugarea de cuvinte din ea se 
pedepseşte cu m oartea veşnică. 
Deoarece cuvintele şi metaforele 
reprezintă realităţi eterne, care 
hotărăsc viaţa şi moartea.

în  această ultimă carte din Bi
blie, Ioan adună la un loc toate 
metaforele creaţiunii, ca să-L iden
tifice pe Fiul biruitor al lui Dum 

nezeu: Isus, Lumina; Isus, con
ducătorul cerului, al pământului şi 
al mării; Isus, Rădăcina şi Sămânţa 
lui David; Isus, Luceafărul străluci
tor de dimineaţă, a cărui lumină o 
întrece pe cea a soarelui, lunii şi 
stelelor; Isus, Mielul, noul rege al 
tuturor animalelor; şi Isus, 
omul/Dumnezeu, care este meta
fora supremă, metafora în care sunt 
unite toate alfabetele tuturor lim
bilor din lume - Isus, Alfa şi 
Omega, totul, de la A  la Z.

In acest elocvent simbol final 
al Divinităţii, în care Isus este 
descoperit ca fiind izvorul şi 
scopul întregii existenţe, însăşi in
vitaţia ca să prim im  mântuirea este 
exprimată în limbaj metaforic. Re
cunoaşterea nevoii după Isus este 
prezentată prin simbolul setei omu
lui, iar mântuirea oferită de Isus, 
prin apa vieţii (Apoc. 22, 17).

e învăţăm din această 
meditaţie asupra metafore

lor? învăţăm  că nu putem cunoaşte 
infinitul decât prin ceea ce este fi
nit. Că nu îl putem cunoaşte pe de
plin pe Dumnezeu, dar îl putem 
înţelege doar prin experienţa noas
tră umană, tangibilă. Aceasta tre
buie să ne conducă întotdeauna la 
o atitudine de adânc respect şi de 
umilinţă, atunci când, folosindu-ne 
de cuvinte, ne vorbim nouă înşine 
şi altora despre Dumnezeu.

„L a început, era Cuvântul" 
(Ioan 1,1). Şi la sfârşit. Şi în în 
treaga perioadă dintre început şi 
sfârşit.

Lourdes Morales-Gudmundsson este 
şefa catedrei de limbi modeme la Uni
versitatea La Sierra, Riverside, Cali
fornia.
Adventist Review, 9 octombrie 1997
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29 septembrie - 6 octom brie 1997 
Silver Spring, Maryland

RAPORT DE LA 
COMITETUL ANUAL AL CONFERINŢEI GENERALE

Biblia rămâne în centrul soliei adventiste
„Adventiştii de ziua a 

şaptea continuă să creadă în 
puterea Cuvântului lui Dum
nezeu." Acesta este mesajul 
pe care conducătorul spiritual 
al Bisericii Adventiste l-a 
rostit în faţa a 300 de con
ducători, pastori, angajaţi 
din instituţii şi membri laici 
din lumea întreagă, la deschi
derea Comitetului anual al 
Conferinţei Generale.

Pornind de la tema comi
tetului, „Să trăim puterea Cu
vântului lui Dumnezeu", fra
tele Robert Folkenberg, preşe
dintele Conferinţei Generale, 
a spus că solia adventistă 
continuă să fie aplicabilă doar 

'  dacă ne angajăm să vestim şi 
să trăim adevărul prezent care 
este descoperit în Cuvântul 
cel viu al lui Dumnezeu.

„Trebuie să ne apropiem 
de Dumnezeu şi să ne împo
trivim ispitei de a amesteca 
apa compromisului doc- 
trinal omenesc cu sângele 
scump al Domnului Hris- 
tos“ , a spus el. „Biblia, nu 
părerile omeneşti, este te
melia soliei adventiste de 
ziua a şaptea. Biblia, nu psi
hologia populară, asigură 
puterea pentru transfor
marea caracterului şi pentru 
trăirea asemenea Domnului 
Hristos. Biblia, nu cultura, 
reprezintă esenţa standardelor 
adventiste şi ne ridică per
manent deasupra culturii 
noastre." „Pastorii adven
tişti trebuie să rostească 
solii pătrunzătoare, care con
duc la cercetare de sine. din 
Cuvântul cel viu al viului 
Dumnezeu." El a mai averti
zat că trebuie să fim vigilenţi 
faţă de amăgirile lui Satana, 
cârc deseori ne face să credem 
că scopul scuză mijloacele 
şi că părtăşia este la fel de 
importantă ca ucenicia.

„Probabil Biblia este 
atacată astăzi pentru că nu 
am trăit-o“ , a spus fratele 
Folkenberg. „Am studiat-o, 
am dezbătut-o, am interpre- 
tat-o, am discutat cu privire 
la ea, ne-am lovit unii pe alţii 
cu ea, am citat-o, am citit-o,

am memorizat-o - dar nu 
am trăit-o.“ El i-a îndemnat 
pe conducătorii bisericii să 
se roage ca Duhul Sfânt să 
pună Cuvântul lui Dumnezeu 
în mintea şi în inima lor şi 
să facă Sfânta Scriptură o re
alitate în viaţa lor zilnică.

Lucrări administrative. 
Pentru a doua oară, primele 
două zile ale Comitetului anual 
au fost desemnate ca o Con
ferinţă despre sobe şi misi
une, fiind consacrate pentru 
reflecţii spirituale şi discuţii.

în raportul secretarului, 
fratele G. Ralph Thompson 
L-a lăudat pe Dumnezeu pen
tru creşterea rapidă a numă
rului total de membri ai bise
ricii adventiste din lume. Fra
tele Thompson a raportat un 
total de 9.479.718 de mem
bri la 30 iunie 1997, cu 4,7% 
mai mare decât în aceeaşi 
perioadă a anului trecut.

Totuşi, el i-a îndemnat pe 
conducători să prezinte insis
tent în faţa membrilor bisericii 
cât de important este să le 
arate iubire celor nou con
vertiţi. „De ce n-ar putea 
Biserica Adventistă să fie 
cunoscută ca fiind biserica 
în care oamenii sunt primiţi 
în modul cel mai prietenos?" 
a întrebat el. Secretarul Con
ferinţei Generale şi-a expri
mat îngrijorarea pentru cei 
187.833 de membri care au 
apostaziat sau care au lipsit 
de la bisencă, anul trecut 

în domeniul lucrării misi
onare, fratele Thompson a 
declarat că Biserica Adventistă 
continuă să păstreze un anga
jament puternic. El a arătat 
că, anul trecut, 1804 per
soane şi-au părăsit ţara ca să 
lucreze pentru biserică.

Conducătorii Conferinţei 
Generale şi-au exprimat 
aprecierea faţă de Gordon şi 
Betty June Jenson, pentru 
cei peste 48 de ani în care 
au lucrat ca misionari în India 

Comitetul executiv al 
Conferinţei Generale a ales-o 
pe sora Ardis Stenbakken, 
fost director asociat al De
partamentului Misiunea fe-

rreii, al Conferinţei Genera
le, în calitate de director al 
aceluiaşi departament.

Fratele Thomas Zirkle, 
vice preşedinte al Centrului 
medical al Universităţii Loma 
Linda, California, a fost ales 
director asociat al Departa
mentului Sănătate şi tempe- 
ranţă al Conferinţei Generale.

Viziunea globală. Re
cunoscând nevoia urgentă 
de a răspândi Evanghelia, în 
cel mai scurt timp, în toată 
lumea, fratele Folkenberg a 
prezentat visul său pentru vi
itorul bisericii. „A venit tim
pul să aibă loc o schimbare 
de paradigmă", a spus el. 
„Nu avem de ales decât să 
unim misiunea bisericii 
noastre cu tehnologia pe 
care Domnul ne-a dat-o."

Biserica trebuie să 
folosească o gamă largă din 
cele mai avansate mijloace 
tehnologice pentru a vesti 
Evanghelia pe tot pământul. 
Această iniţiativă va impune 
crearea unui sistem de trans
misii prin satelit, de 24 de 
ore pe zi, care să acopere tot 
globul, iar emisiunile să fie 
difuzate în patruzeci de limbi.

Fratele Folkenberg 
spune că un sistem global ar 
oferi avantaje enorme pen
tru lucrarea bisericii. Pot fi 
transmise programe de evan
ghelizare, de creşterea bise
ricii, de instruire şi de educa
ţie. Prin acelaşi sistem folo
sit pentru transmisia prin sa
telit a unor conferinţe misi
onare, pot fi transmise pro
grame care să ajute comu
nităţile mici să fie mai 
eficiente în evanghelizare.

Şcolile adventiste din 
regiuni izolate ale lumii ar 
avea acces la conferinţe şi 
seminarii prezentate de cei 
mai cunoscuţi teologi ai bi
sericii, la un preţ accesibil. 
„Posibilităţile sunt nelimi
tate" , a spus fratele Folken
berg. „Ele sunt limitate 
doar de imaginaţia noastră."

Vorbind despre NET 
’98, fratele Brad Thorp, di
rectorul Reţelei adventiste

de comunicaţii globale, la 
Conferinţa Generală, a 
spus: „Aceasta va fi prima 
serie mondială de programe 
de evanghelizare, din istoria 
Bisericii Adventiste. Este 
posibil să avem între 5000 
şi 6000 de locuri în care va 
fi recepţionată această serie. 
Dacă luăm în calcul aceeaşi 
medie de participare ca la 
NET ’96, putem prevedea 
că vor participa cel puţin 
400.000 - 500.000 de 
oameni. Este foarte posibil 
să participe mai mult de 
1.000.000 de persoane.
Cred că acesta este cel mai 
entuziasmant subiect despre 
care putem vorbi la 
Comitetul anual".

Seria NET ’98 va începe 
în octombrie 1998 şi va fi 
condusă de fratele Dwight 
Nelson, pastorul bisericii de 
la Universitatea Andrews.

Fratele Folkenberg 
spune că transmisiile prin 
satelit vor ajuta biserica să 
şi pătrundă în teritorii noi: 
„Ne-am obişnuit să gândim 
că biserica locală este desti
natara transmisiilor. Dar tre
buie să instruim voluntari 
care să meargă în regiuni în 
care nu sunt comunităţi ad
ventiste şi să instaleze acolo 
echipamentul, ca oamenii să 
primească Evanghelia".

Programele şi resursele 
transmise prin satelit vor fi 
reproduse pe Internet, aşa 
încât oameni din toată 
lumea să poată avea acces 
la aceste informaţii prin cal
culatoarele lor.

Fratele Folkenberg s-a 
referit şi la un sistem de 
date, pe Internet, care să 
ofere informaţii imediate 
despre folosirea zecimii şi 
darurilor. Programul interac
tiv va cuprinde atât finan
ţele Conferinţei Generale, 
cât şi fluxul banilor bisericii 
în cadrul conferinţelor, uni
unilor şi diviziunilor. 
Oferirea acestor informaţii 
prin Internet îi va ajuta pe 
membri să aibă mai multă 
încredere în biserică.
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26 noiembrie 1997, Cernica COMITETUL ANUAL AL UNIUNII ROMÂNE

Raportul preşedintelui (fragmente)

Cum privim evenimentele anului 19971 Ce înseamnă ele pentru biserica
din România ?

1. Net’96 face parte de 
aaim din istorie. La nivel 
general - conferinţe şi uni
une - această acţiune a fost 
absolut superbă şi fară 
precedent. Energia consu
mată în promovarea acestui 
proiect, banii puşi la un loc 
de cei bogaţi şi de cei 
săraci, capacităţile tehnice 
şi organizatorice incredi
bile, manifestate de tineri şi 
de bătrâni, angajamentul 
fierbinte în rugăciune şi 
efort misionar ne-au ajutat 
să privim altfel poporul lui 
Dumnezeu şi potenţialul său 
extraordinar pentru slujire şi 
creştere. Experienţele vor fi 
povestite iar şi iar. Pentru 
multe persoane, aceştia au 
fost zorii unei noi zile - în 
ce priveşte înţelegerea bi
blică, descoperirea darurilor 
spirituale şi curajul 
misionar.

Cu toate acestea, la ni
velul vieţii bisericii locale, 
efectul este mai puţin semni
ficativ decât ar fi fost de 
aşteptat. Destul de ciudat, 
noi continuăm resemnaţi 
aceleaşi servicii divine lip
site de viaţă şi de interes, 
suntem la fel de închişi şi de 
preocupaţi de noi ca înainte, 
mai preocupaţi să păstrăm 
liniile de putere şi suprema
ţie, decât să primim puterea 
supremă. Prea repede, noii 
veniţi învaţă lecţia şi cum 
trebuie să se poarte în casa 
lui Dumnezeu - îmbătrânind 
şi răcindu-se în numai 
câteva luni.

Totuşi, nu sunt aşa de 
pesimist cum par. Văd mâna 
lui Dumnezeu conducând 
poporul Său printr-un pro
ces de reînnoire şi creştere 
organică. Văd în viitorul 
apropiat bisericile noastre 
locale ca fiind segmentul 
cel mai atractiv, creativ şi 
cuceritor al poporului nos
tru. Care este calea pentru a 
transforma acest vis în reali
tate? Prin formarea de

grupe mici, centre ale 
rugăciunii, ale călăuzirii 
Duhului şi ale orientării 
misionare. Să 
nu ne înşe
lăm, aceasta 
nu este o 
„modă", ci 
este metoda 
pe care bise
rica a probat-o 
de secole, în 
cele mai di
verse şi mai 
dificile situ
aţii. Eu sunt 
hotărât să 
acord tot spri
jinul meu 
acestei trans
formări a 
bisericii lo
cale, pentru a 
face din ea 
centrul unei 
vieţi noi. Vă 
invit şi pe dvs. 
să vă consa
craţi energia 
şi influenţa 
acestui obiec
tiv de impor
tanţă fară egal.

2. De la 
supravieţuire 
la slujire.
Pentru un 
timp, ADR A 
a fost singura 
forţă care 
acţiona pen
tru această 
schimbare de 
paradigmă.
Dar pentru 
cei care au 
fost privile
giaţi să par
ticipe la Fes
tivalul Tinere- orientării
tului de la 
Timişoara, 
acel fluviu in
credibil de 
băieţi şi fete
venind în faţă la apelul pen
tru slujire externă a fost 
dovada că există o temelie

Văd în vii
torul apropiat 
bisericile noas
tre locale ca fi
ind segmentul 
cel mai atrac
tiv, creativ şi 
cuceritor al 
poporului nos
tru. Care este 
calea pentru a 
transforma 
acest vis în re
alitate? Prin 
formarea de 
grupe mici, 
centre ale 
rugăciunii, ale

W 1 w • • •călăuzirii 
Duhului şi ale

misionare.

largă pentru această viziune 
curajoasă. Tineretul nostru 
doreşte să se angajeze în 

misiunea ex- 
tema - unii 
sunt bănuitori 
că aceştia 
doresc mai 
mult „exter
nă" decât 
„misiune", 
dar Dumne
zeu nu caută 
la faţa omu
lui. El este în 
stare să-i ia pe 
cei nedesă
vârşiţi şi să 
împlinească, 
prin ei, planu
rile Lui pline 
de har. Iar 
acum ne re
vine munca 
grea a instru
irii, susţinerii 
şi punerii la 
un loc a nevo
ilor şi oferte
lor. Insă 
această atitu
dine care în
cepe să se 
evidenţieze 
este un capital 
pe care nu pu
tem să-l negli
jăm sau să-l 
dispreţuim.

3. Un nou 
saninar, într-un 
loc nou. Spriji
nul financiar 
anonim al Di
viziunii Euro- 
Africa şi al 
bisericii din 
România, plus 
luptele eroice 
ale câtorva ad
ministratori şi 
ale zecilor de 
muncitori vor 
face ca, în 
curând, acest

important centru de instru
ire pastorală să fie finalizat. 
Dar, în ultima vreme,

atenţia noastră s-a concen
trat mai mult asupra con
strucţiei umane a unui corp 
profesoral şi studenţesc. 
Cred că unele experienţe 
dureroase, cu absolvenţi 
care n-au vrut sau n-au pu
tut să meargă în câmp, şi 
unele analize ale unor edu
catori cu experienţă au creat 
între noi o nouă hotărâre de 
a cristaliza direcţia dez
voltării seminarului.

S-au făcut deja câţiva 
paşi. O lună de eforturi 
misionare, atât pentru stu
denţi, cât şi pentru profesori, 
în martie 1997, a schimbat 
mentalitatea multora cu privire 
la rolul lor în evanghelizare. 
Din septembrie, avem o 
clasă întreagă de studenţi 
care lucrează în câmp, la 
jumătatea instruirii lor pen
tru pastoraţie. Acesta este 
un pas îndrăzneţ şi are 
nevoie de tot sprijinul, 
rugăciunea şi îndemânarea 
noastră pentru a deveni un 
succes. A fost adoptat un 
profil al absolventului semi
narului, pentru a-i orienta 
pe profesori în instruirea şi 
modelul pe care le oferă stu
denţilor. Acum se lucrează 
la un profil al profesorului 
de seminar, pentru a uni 
mai mult biserica şi semi
narul, ca segmente sinergice 
ale poporului lui Dumnezeu. 
A fost adoptat un program 
de ridicare a interesului şi 
pregătirii viitorilor candidaţi 
pentru seminar. Şi, pentru 
prima dată în ultimii 50 de 
ani, avem un program 
puternic de stagiatură, în 
care conferinţa, seminarul şi 
pastorii cu experienţă 
acţionează ca o echipă.

Atât conducerea uni
unii, cât şi corpul profesoral 
au mai multă încredere re
ciprocă şi linii deschise de 
comunicare. In acelaşi timp, 
ambele părţi acceptă prin
cipiul responsabilităţii reci
proce şi nimeni nu simte
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nevoia ca să se apere sau să 
acuze cealaltă parte. Când 
apar probleme, suntem 
hotărâţi să facem parte din 
soluţie, nu din problemă.

4. Diaspora românească. 
Deşi atât tendinţa, cât şi 
ocaziile de emigrare au 
scăzut, numeroşi factori au 
condus la această nouă reali
tate - un număr semnificativ, 
de români adventişti merg 
temporar, pentru muncă, în 
ţări occidentale, cum sunt 
Spania, Italia, Franţa, ca şi 
în Israel. In jur de 2% din 
numărul nostru de membri 
se află în această situaţie. 
Dar aceşti 2% nu sunt 
nicidecum un eşantion tipic 
al bisericii noastre, pentru 
că cei mai mulţi dintre ei 
sunt segmentul tânăr, 
sănătos, bine pregătit, di
namic al bisericii. în comu
nităţile din care pleacă, ei 
lasă în urmă poziţii greu de 
înlocuit, în familii, lasă 
soţii/soţi, copii, şi pretutin
deni relaţii vătămate şi re
sponsabilităţi neîmplinite. 
Nu doresc să-i condamn, 
din contră, doresc să-i 
asigur, într-un mod concret, 
de sprijinul şi de iubirea 
noastră vindecătoare, pentru 
că de acestea au nevoie.

Sunt foarte bucuros să 
vă anunţ că Uniunea 
spaniolă a făcut încă un pas, 
într-un efort foarte lăudabil, 
de a sluji nevoilor spirituale 
ale românilor care lucrează 
temporar din zona Madridu
lui. Cu o săptămână în urmă, 
comitetul lor anual a fost de 
acord să ceară uniunii noas

tre un pastor pentru o pe
rioadă de 2-3 ani. Vreau, de 
asemenea, să-mi exprim apre
cierea pentru bunăvoinţa cu 
care conducătorii Conferin
ţei O ltenia 
l-au pus la

dispoziţie pe Obiectivul nos

rael, pentru a-i ajuta pe 
membrii noştri care se află 
acolo. Desigur, recunoaş
tem că organizaţiile bise
riceşti din aceste câmpuri 

au deplină

fr. Titi Gâdea

tru rămâne
atât de intere- . w ^  . 
sântă şi de so U  C S  ă \  U  F Ş 1F e U  
licitantă. Di- .
viziunea procesului de
Euro-Africa 
susţine acest 
plan şi se fac 
deja proiecte 
pentru con
struirea unei 
biserici noi, 
la Madrid, 
pentru mem
bri de limbă 
română. Fra
tele Frikart 
mi-a scris:
„Cu siguran
ţă că vom 
sprijini finan
ciar acest pro-1 A  A f f A n i h r j p  
iect“ . Fratele U t l U l U U I l C ,
Mazza, pre
şedintele Uni 
unii italiene, 
îi susţine, de 
asemenea, 
din toată 
inima, pe 
românii ad
ventişti care 
locuiesc acolo.

Având aceste experienţe 
pozitive, urmează să lucrăm 
cu Diviziunea Trans-Euro- 
peană şi cu Misiunea din Is-

remnoire a 
vieţii comu
nităţii din gru
pele mici, 
conducând la 
o declanşare 
puternică, pe

anul viitor, a 
programului 
Net’98.

răspundere 
pentru mem
brii lor şi îi 
încurajăm pe 
compatrioţii 
noştri să ac
cepte acest lu
cru. Totuşi, 
suntem bu
curoşi când 
avem posibili
tatea să dăm 
un răspuns 
pozitiv la so
licitări pentru 
ajutor. Un ase
menea ajutor 
se va dovedi o 
investiţie pe 
termen lung 
pentru sănă
tatea bisericii, 
atât în câmpul 
în care se acţi
onează, cât şi 
pentru bise
rica din ţară.

Chiar 
dacă diaspora 
nord-ameri- 
cană are o in
fluenţă mai 
mică asupra 
vieţii bisericii 
noastre de 
aici, sunt 

fericit să vă informez că 
biserica românească din 
Loma Linda a câştigat o 
viaţă nouă prin eforturile 
unite ale fraţilor Romulus

Chelbegeanu, ca pastor, şi 
Nicolae Butoi, ca evanghe
list. După aproape două de
cenii de frământări interne, 
de eforturi şi speranţe 
irosite, aceasta este cu 
adevărat o minune.

Şi acum, întorcându-ne 
la noi înşine, încărcaţi cu 
sentimente de teamă şi ui
mire, ne gândim la propria 
noastră viaţă spirituală, la 
relaţiile pe care le-am creat 
în acest cerc privilegiat de 
conducători, la bucuriile şi 
amărăciunile familiilor noas
tre. Vreau să vă mulţumesc 
fiecăruia pentru slujirea 
credincioasă şi lucrarea 
plină de sacrificiu din terito
riul dv. Am, de asemenea, o 
povară de recunoştinţă pen
tru iubiţii noştri fraţi de la 
diviziune, pentru sprijinul 
consecvent şi ajutorul finan
ciar atât de importante pen
tru noi. Am fost întotdeauna 
încurajat şi îmbogăţit de ex
perienţele şi rugăciunile 
voastre de mijlocire.

Obiectivul nostru rămâne 
desăvârşirea procesului de 
reînnoire a vieţii comunităţii 
din grupele mici, conducând 
la o declanşare puternică, pe
10 octombrie, anul viitor, a 
programului Net’98.

Pentru aceasta, „cereţi 
de la Domnul ploaie, ploaie 
de primăvară! Domnul 
scoate fulgerele şi vă trimite 
o ploaie îmbelşugată, pentru 
toată verdeaţa de pe câmp“ 
(Zah. 10,1).

Adrian Bocdneanu,
preşedintele Uniunii

Profilul sociologic al bisericii adventiste din România
în cadrul comietului anual al uniunii, fratele Aron Moldovan, secretarul uniunii, a prezentat rezultatele prelimi

nare ale unui studiu foarte interesant cu privire Ia profilul sociologic al bisericii.

Grupa de vârstă Naţionalitate Studii Profesia/Activitatea
sub 20 ani 5.942 români 58.671 fără şi neraportate 3.306 agricultori 8.234
21-30 ani 11.975 maghiari 6.846 4 clase 17.782 muncitori 6.436
31-40 ani 9.298 germani 223 8 sau 10 clase 26.361 meseriaşi 8.530
41-50 ani 10.594 romi 2.006 şcoală profesională 5.631 cadre sanitare 2.895
51-60 am 9.245 ucraineni 349 liceu 9.842 medici 307
61-70 ani 11.463 alte naţionalităţi 512 şcoală posticeală 1.688 ingineri 331
peste 70 ani 9.819 studii universitare 1.684 profesori 403

patroni 1.022
elevi 2.612
studenţi 874
casnice 14.544
pensionai! 17.958
şomeri 1.871
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Sărbătorile de iarnă -  o conduită adventistă

L
a sfârşitul unei săptămâni de rugăciune 
reuşite, ne simţim mai aproape de Dum
nezeu, înnoiţi spiritual, şi pornim înainte 

cu bucurie, spre noi ţinte. Pe măsură ce se apropie 
sfârşitul anului, viaţa noastră începe să graviteze 
în jurul Crăciunului.

Ştim că 25 decembrie nu este ziua de naştere a 
Domnului Hristos, dar Crăciunul este o 
sărbătoare care atrage atenţia întregii lumi, laice 
şi religioase, spre un prunc mic, dintr-o iesle, spre 
Mântuitorul nostru. Inimile sunt înduioşate. Este 
foarte bine să vorbim despre Iosif, despre Maria 
şi despre Isus, Mesia. Este un timp excelent în 
care să facem cunoscută Evanghelia.

De asemenea, Crăciunul este o ocazie în care 
să creăm amintiri, pentru şi cu aceia pe care îi iu
bim. Amintirile plăcute se concentrează în jurul 
atmosferei de iubire pe care o trăim. Iată câteva 
sugestii pentru a folosi timpul acesta ca să ne ex
primăm optimismul, bucuria, convingerile religi
oase, ca să ne întărim relaţiile cu familia, cu 
prietenii şi cu Domnul Isus.

Să ne gândim mai mult la evenimentele de la 
Betleem. Toate aspectele activităţilor noastre, în 
această perioadă, să reflecte faptul că, în centrul 
gândurilor noastre, se află Domnul Hristos. Să 
încercăm să ne imaginăm Pruncul din iesle, încon
jurat de familie, păstorii şi magii, corul îngeresc, 
steaua călăuzitoare. Primirea Pruncului din iesle 
ca Mântuitor al nostru ne inspiră iubire şi pace su
fletească în toate planurile şi preocupările din 
această perioadă, atunci când alegem ce vom găti 
şi ce vom cumpăra. în tot ce facem şi spunem, ne 
alăturăm corului îngerilor, care au serbat naşterea 
Domnului Hristos, dându-I „slavă lui Dumnezeu 
în locurile prea înalte" şi aducând „pace pe 
păm ânt", între colegii, vecinii, prietenii noştri şi 
membrii familiei noastre.

Aduceţi-vă aminte de Isus în darurile pe care 
le faceţi. Fiţi un administrator bun. Planificaţi din 
timp. Oferiţi un dar de mulţumire special, susţineţi 
un proiect misionar concret, luaţi-vă un angajament 
în ce priveşte lucrarea de evanghelizare sau plani
ficaţi o acţiune valoroasă.

Cadourile nu trebuie să fie scumpe, ca să fie şi 
preţioase. O soţie i-a oferit soţului douăsprezece 
cupoane, câte unul pentru fiecare lună a anului, 
fiecare putând fi recuperat în schimbul unei prăji
turi preferate de el. Fiica lor a transplantat flori în 
ghiveci pentru fiecare membru al familiei. Dacă 
aveţi darul de a cânta, înregistraţi o casetă pentru 
prietenii dv. Folosiţi-vă în mod înţelept talentele 
şi banii.

Darurile noastre săptămânale pe care le 
aducem la biserică trebuie planificate din timp.
De ce să nu facem planuri şi în privinţa darurilor 
pe care vrem să le oferim, în semn de afecţiune, 
când ne amintim de naşterea Domnului?

Încurajaţi valorile creştine. Probabil fiul dv. 
doreşte foarte mult să-i vadă pe eroii ultimelor 
programe de la televizor. încercaţi să vă imaginaţi 
că I-aţi oferi Copilului Isus cadoul acesta. Poate 
că veţi dori să oferiţi, în schimb, un lucru pe care 
copilul l-ar aprecia la fel de mult.

Luaţi-vă timp să vă bucuraţi de primirea şi 
oferirea darurilor. Gândiţi-vă la satisfacţia pe 
care au trăit-o magii, când au îngenuncheat în 
adorare şi au oferit darurile lor, aur, tămâie şi 
smirnă. Imaginaţi-vă, de asemenea, uimirea şi 
adânca recunoştinţă a Măriei şi a lui Iosif. Este 
nevoie ca îndeosebi copii să înveţe să aprecieze 
fiecare dar pe care îl primesc şi să aibă răbdare 
până când oferă şi primesc daruri şi cei mari. Este 
ca o mică ceremonie. Cu toţii aşteaptă până când 
este oferit fiecare dar, în exclamaţiile de uimire 
ale celorlalţi. Cel care primeşte darul poate să-şi 
exprime recunoştinţa şi să-l îmbrăţişeze pe dărui- 
tor. Mulţumirea sufletească şi aprecierea nu pot fi 
exprimate în fugă.

Oferirea de daruri cu ocazia amintirii naşterii 
Domnului aduce bucurie. Ne dă posibilitatea să 
ne manifestăm aprecierea şi iubirea faţă de 
prieteni şi faţă de familie.

Ajutaţi-i pe alţii. Puteţi oferi nişte fructe sau 
alte lucruri necesare unei familii aflate în nevoie. 
Aţi putea să invitaţi la masă pe cineva care nu are 
sau este departe de familie. Puteţi să le oferiţi o 
carte bună vecinilor sau să-i vizitaţi şi să le 
cântaţi despre naşterea Domnului.

Gândiţi-vă la prima sărbătorire a naşterii Dom
nului şi imaginaţi-vă că:

• sunteţi hangiul. Mai puteţi face loc pentru 
încă o persoană singură în atmosfera de iubire şi 
de prietenie din locuinţa dv.?

• sunteţi un păstor. Vreţi să transmiteţi vestea 
bună a naşterii Domnului?

• sunteţi unul dintre magi. Aţi planificat din 
timp darurile potrivite pentru această ocazie, 
darurile care sunt o parte din dv. şi exprimarea 
întregii dv. iubiri?

• sunteţi proprietarul ieslei. S-ar simţi Dom
nul Isus bine primit în căminul dv., cu ornamen
tele, hrana, cadourile şi ospitalitatea dv.?

• răsună imnul de slavă. Aşteptaţi cu entuzi
asm vestea aducătoare de multă bucurie? (adap
tare după Mary Lane Anderson, Adventist Review,
4 decembrie 1997)

c :

1— o

Curierul Adventist •  Decembrie 1997 Supliment 1

D
u

ru
n

ci î



Noi credem că a doua ve

nire a Domnului Isus Hristos 

este fericita nădejde a 

bisericii, marele punct culmi

nant al Evangheliei. Venirea 

Mântuitorului va fi  literală, 

personală, vizibilă şi mon

dială. Când El va reveni, cei 

neprihăniţi care au murit vor 

fi înviaţi şi, împreună cu cei 

neprihăniţi aflaţi în viaţă, 

vor f i  glorificaţi şi luaţi la 

cer; dar cei nelegiuiţi vor  

muri. împlinirea aproape 

completă a majorităţii 

lanţurilor profetice, alături 

de condiţiile prezente din 

hune, arată că a doua venire 

a Domnului Hristos este imi

nentă. Timpul acestui eveni

ment nu a fost descoperit şi 

de aceea suntem îndemnaţi 

să f im  gata oricând (Tit 2,13; 

Evr. 9,28; Ioan 14,1-3; Fapte 

1,9-11; Mat. 24,14; Apoc.

1,7; Mat. 26,43.44; 1 Tes. 

4,13-18; 1 Cor. 15,51-54; 2 

Tes. 1,7-10; 2,8; Apoc. 14,14- 

20; 19,11-21; Mat. 24;

Marcu 13; Luca 21; 2 Tim. 

3,1-5; 1 Tes. 5,1-6.)

Puncte fundamentale, 24

A doua venire

S e întâmpla cu ocazia ultimei cine de Paşte a Domnului Isus împreună 
cu ucenicii SăL Isus ştia că timpul în care mai era împreună cu ei se apro
pia de sfârşit. în curând, avea să moară pe cruce, iar câteva zile mai 

târziu, urma să plece într-o „călătorie lungă", spre cer. „Copilaşilor", a spus 
El, „mai sunt puţin cu voi. Mă veţi căuta şi, cum am spus iudeilor, că. unde 
Mă duc, ei nu pot veni, tot aşa vă spun şi vouă acum" (Ioan 13,33). Ucenicii 
s-au simţit profund întristaţi. „Unde Te duci?" L-a întrebat Petru. „ [Eu] de 
ce nu pot veni după Tine acum?" (vers. 36, 37) Isus a răspuns prin aceste cu
vinte bine cunoscute: „Să nu vi se tulbure inim a... Eu Mă duc... Ş i... Mă 
voi întoarce" (Ioan 14,1-3).

A doua venire este fericita nădejde a creştinilor. Ca să o înţelegem pe deplin, 
trebuie să cunoaştem câte ceva despre planul iniţial al lui Dumnezeu pentru 
lumea noastră şi despre conflictul dintre bine şi rău, care continuă aici, cu 
multă violenţă, de peste şase mii de ani.

Planul iniţial al lui Dumnezeu
Dumnezeu intenţiona ca Adam, Eva şi toţi urmaşii lor să fie extrem de 

fericiţi. Dacă planul Său ar fi fost adus la îndeplinire, cuvântul suferinţă nu 
ar fi intrat niciodată în dicţionar. Nici o lacrimă nu ar fi fost vărsată vreodată 
la un mormânt. Nici un copil nu ar fi fost omorât vreodată de o maşină. Boala şi 
moartea nu ar fi smuls niciodată o mamă de lângă copiii săi. Aceste tragedii 
se întâmplă din cauză că un vrăjmaş a invadat căminul fericit al lui Adam şi 
al Evei, iar ei au cedat ispitei lui. Inima lor a fost transformată imediat şi un 
caracter crud, păcătos, a mutilat viaţa fiecărui om, de atunci până astăzi. însăşi 
creaţiunea - lumea naturală - „suspină şi suferă durerile naşterii" (Rom. 8,22).

Dar există speranţă. Dumnezeu i-a promis Evei că Isus, urmaşul ei, va 
zdrobi capul lui Satana (vezi Gen. 3,15). Satana va fi nimicit, iar toţi urmaşii 
credincioşi ai Domnului Isus vor fi readuşi în lumea desăvârşită pe care a 
plănuit-o Dumnezeu de la început, pentru ei. Iată de ce este atât de importantă a 
doua venire a lui Isus. Ea este timpul când Dumnezeu îşi va împlini făgăduinţa 
pe care i-a făcut-o Evei. El îşi va lua poporul din această lume ruinată, în care se 
află de peste şase mii de ani, şi îl va reintegra în acel cămin desăvârşit.

De la Adam şi Eva până astăzi, poporul lui Dumnezei a aşteptat şi a dorit 
atât de mult a doua venire a Domnului Isus! Enoh spunea: „Iată că a venit 
Domnul cu zecile de mii de sfinţi ai Săi" (Iuda 14). Avraam aştepta cu nerăb
dare „cetatea care are temelii tari, al cărei meşter şi ziditor este Dumnezeu" 
(Evr. 11,10). Isaia a profetizat despre „ceruri noi şi un pământ nou", unde, 
„în fiecare lună nouă şi în fiecare Sabat, va veni orice făptură să se închine 
înaintea" lui Dumnezeu (Is. 65,17; 66,22.23). Ioan spunea: „Amin! Vino, 
Doamne Isuse" (Apoc. 22,20). Iar poporul credincios al lui Dumnezeu, de-a 
lungul întregii istorii creştine, a întrebat: „Până când, Doamne" - până când 
mai trebuie să aşteptăm arătarea Ta?“ (Apoc. 6,10) Adventiştii de ziua a şap
tea, alături de mulţi alţi creştini, cred că trăim foarte aproape de timpul când 
această „fericită nădejde" va fi împlinită. Ne dă multă bucurie să ştim că, în 
curând, suferinţa pe care o trăim în această viaţă se va termina.

Războiul final de pe pământ
Dar a doua venire a Domnului Isus va însemna mai mult decât timpul 

când Dumnezeu îl va lua la cer pe poporul Său. Atunci şi lumea noastră va fi 
smulsă din mâinile lui Satana şi dată Conducătorului său de drept, Isus Hris
tos. Cu mii de ani în urmă, Satana a înfiinţat, pe acest pământ, un cap de pod, 
de pe care se aştepta să-şi lanseze atacul împotriva Iui Dumnezeu, în tot uni
versul. Fireşte, el nu doreşte să i se ia stăpânirea asupra pământului şi va face 
tot ce-i stă în putere ca să împiedice lucrul acesta.

Cartea Apocalipsa oferă o descriere detaliată a efortului suprem al lui Sa
tana de a împiedica a doua venire a Domnului Hristos. Poporul lui Dumnezeu, care 
va trăi pe pământ la data aceea, va fi implicat din plin în acest conflict. „Şi 
balaurul, mâniat pe femeie, s-a dus să facă război cu rămăşiţa seminţei ei, care 
păzesc poruncile lui Dumnezeu şi ţin mărturia lui Isus Hristos" (Apoc. 12,17).

în cer s-a făcut război, când revolta a izbucnit prima dată. Atunci, Mihail 
şi îngerii Lui s-au luptat cu Satana şi cu îngerii săi. Dar, în războiul final al 
pământului, chiar înainte de venirea Domnului Isus, Hristos şi urmaşii Săi 
credincioşi de pe pământ vor lupta împotriva lui Satana şi a oamenilor care II 
urmează.
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Alegeţi răspunsurile corecte:

Singura speranţă a planetei noastre
Satana şi aliaţii săi vor pune stăpânire pe lumea întreagă şi îşi vor folosi su

perioritatea ca să atace poporul lui D um nezeu:,, [Primei fiare din Apocalipsa 
13] I s-a dat să facă război cu sfinţii şi să-i biruiască. Şi i s-a dat stăpânire 
peste orice seminţie, peste orice norod, peste orice limbă şi peste orice neam1' 
(Apoc. 13,7). Slabele fiinţe omeneşti vor merge până acolo încât vor lupta îm 
potriva Dumnezeului universului! Apocalipsa 17,14 spune că cei zece îm
păraţi, din versetul 12, „se vor război cu Mielul". în viziune, Ioan a văzut 
„fiara şi pe împăraţii pământului şi oştile lor, adunate ca să facă război cu Cel 
ce şedea călare pe cal şi cu oastea Lui“ (Apoc. 19.19).

Armaghedonul
Aceasta va fi lupta de la Armaghedon, pe care lumea s-a străduit să o înţeleagă, 

de când a scris Ioan Apocalipsa. Bătălia de la Armaghedon este strâns legată de a 
doua venire a Domnului Hristos. De fapt. ea este a doua venire a Domnului Hristos.

Apocalipsa 19,11-16 îl prezintă pe Domnul Isus, la revenirea Sa, ca pe un 
general de armată, călare pe un cal alb, urmat de soldaţi, de asemenea călare pe cai 
albi. Versetele 17-21 descriu forţele militare unite, ale lumii, pe care El le va 
arunca în luptă. Acest capitol descrie a doua Sa venire ca fiind un război între 
oştile cerului şi oştile pământului. Iar armata cerului va învinge (vers. 20,21).

Şi Isus va folosi arme fizice în contraatacul Său. Armele Lui vor fi forţele 
naturii: cutremure, grindină, tunet şi fulger, munţi care se năruie şi insule care 
dispar în mare. Ieremia descrie pământul, după acest război, ca fiind întunecat, 
pustiu, fără oameni vii, câmpiile sale ca fiind un deşert, iar oraşele lui, în ruine 
(vezi Ier. 4,23-26).

Şi totuşi, nu trebuie să ne temem când ne gândim la acest război, pentru că 
Dumnezeu ne va acoperi cu penele Lui şi ne vom ascunde sub aripile Lui. Nici 
un rău nu va veni asupra noastră, pentru că El va porunci îngerilor Lui să ne 
păzească (vezi Ps. 91,4-11).

Iată cum îl descrie Ellen White pe poporul lui Dumnezeu în timpul acesta: 
,,I-am văzut pe conducătorii pământului sfătuindu-se îm preună... dând ordin 
ca, dacă sfinţii nu vor renunţa la credinţa lor deosebită, ... oamenii să aibă 
libertatea, după un timp, să îi omoare. Dar, în acest ceas de încercare, sfinţii 
erau calmi şi liniştiţi, se încredeau în Dumnezeu şi contau pe făgăduinţa Sa, 
că li se va deschide o cale de scăpare" (Early Writings, pag. 282, 283).

Timpul acesta nu este pentru oameni slabi
Acesta nu va fi un timp pentru cei slabi din punct de vedere spiritual. Nu

mai cei care şi-au întărit mintea cu adevărurile din Cuvântul lui Dumnezeu vor 
putea să scape de amăgirile din vremea sfârşitului şi doar cei care şi-au întărit 
sufletul cu credinţa din Cuvântul lui Dumnezeu vor scăpa de presiunile intense 
din zilele de pe urmă.

Pentru cei aleşi ai lui Dumnezeu, acesta va fi atât un timp de încercare, cât 
şi un timp de mare bucurie. Isus a spus ca, atunci când mulţimile lumii vor fi 
îngrozite de semnele venirii Sale, să ne bucurăm şi să ne ridicăm capetele, pen
tru că mântuirea noastră se apropie (vezi Luca 21,25-28). De ce vom putea face 
astfel atunci'? Pentru că învăţăm să ne încredem în El astăzi. Răspunzând la în
trebarea ucenicilor privind semnele venirii Sale, Domnul Isus a folosit mult mai 
mult timp învăţându-i cum să se pregătească, decât spunându-le cum vor fi în 
realitate, sau cum vor şti ei când se apropie evenimentele finale de pe pământ.

Ultimul sfat al Domnului Isus a fost acesta: să avem untdelemnul - o 
relaţie cu El prin Duhul Sfânt. Să ne folosim talanţii în lucrarea Sa. Iar prin 
harul Său transformator, să ne păstrăm inima plină de iubire faţă de alţii (vezi 
Mat. 25). Când va începe furtuna, va fi prea târziu să intrăm în această relaţie 
cu Domnul Isus. Trebuie să cultivăm acum această legătură, prin studiul Bibliei, 
prin rugăciune, prin părtăşie şi prin alte exerciţii spirituale, prevăzute de Dum
nezeu. Facem aceasta încrezându-ne în El, în greutăţile mărunte pe care le în
tâmpinăm astăzi. O facem învăţând să nu ne plângem, când viaţa nu merge aşa 
cum credem că ar trebui.

Aşteptăm cu nerăbdare şi cu multă bucurie a doua venire a Domnului Isus. 
Ea va fi cel mai traumatizant moment din întreaga istorie a pământului, dar, 
pentru noi, acest traumatism va reprezenta doar chinurile naşterii prin care 
vom fi conduşi în căminul nostru veşnic. în acel timp teribil, a doua venire a 
Domnului Hristos va fi fericita nădejde a poporului lui Dumnezeu, ca niciodată 
mai înainte.

1. Despre a doua venire a 
Domnului Hristos sunt adevărate 
următoarele afirmaţii:

a. Domnul Isus şi apostolii 
aveau vederi greşite despre apro
pierea celei de-a doua veniri, ve
deri care au fost corectate de 
biserica postapostolică.

b. Deoarece profeţiile privi
toare la a doua venire au fost 
uneori înţelese şi aplicate greşit, 
nu putem fi siguri, pe baza lor, că 
revenirea Domnului Hristos va 
avea loc în curând.

c. De la înălţarea Domnului Hris
tos, făgăduinţa că El va reveni este o 
ancoră sigură a speranţei creştinului.

2. Domnul Hristos va reveni:
a. Când Evanghelia va fi adusă 

la cunoştinţa tuturor oamenilor.
b. Când caracterul Său va fi re

flectat pe deplin în urmaşii Săi.
c. La o dată pe care numai Dum

nezeu o cunoaşte, dar pe care o putem 
afla, dacă ne investim viaţa exclu
siv în a face conexiuni şi calcule, por
nind de la ce ne descoperă Biblia.

3. Dacă Dumnezeu a rânduit
o vreme (vezi Ecles. 3,17) şi totuşi 
ni se spune că ar trebui să grăbim 
„venirea zilei lui Dumnezeu'*
(vezi 2 Pet. 3,11.12), înseamnă că:

a. Biblia se contrazice.
b. Dacă ne pregătim şi dacă ne 

împlinim misiunea dată de El, este 
posibil ca revenirea Domnului 
Hristos să aibă loc înainte de un 
termen limită, stabilit de Dumnezeu.

c. Dumnezeu este hotărât să 
aducă la îndeplinire atât vestirea 
Evangheliei pe tot pământul, cât 
şi făgăduinţa revenirii Domnului 
Isus, şi o va face, iar chemarea Sa, 
ca să lucrăm împreună cu El pen
tru aceasta, este foarte urgentă.

4. Este greşit să credem că:
a. După ce Domnul Hristos va 

rosti: „S-a isprăvit! Cine este nedrept 
să fie nedrept şi mai departe...“ 
(Apoc. 16,17; 22,11), chiar înainte 
de revenirea Sa, ocazia de a fi mân
tuit va fi trecut pentru totdeauna.

b. Deoarece toţi sunt pre
destinaţi să fie ori mântuiţi, ori 
pierduţi, libertatea de alegere per
sonală nu are nimic de-a face cu 
pregătirea pentru a doua venire.

c. De la cei care vor fi în viaţă 
la revenirea Domnului Isus se 
(va) cere o stare de ascultare şi de 
sfinţenie mai mare decât cea care 
a fost cerută de la oricare gene
raţie de credincioşi, mai înainţe.

Răspunsuri corecte: 1. c;
2. a, b; 3. b, c; 4. b, c.
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Farmecul inegalabil al Domnului Hristos - 1
A

1 ntr-o zi de iarnă, în 1868, John Matteson a bătut 
la uşa căsuţei altui imigrant danez, ca şi el, C. 
Nelson, care era pastor baptist. Tânărul Matteson 

a întrebat dacă poate intra pentru o vizită, dar pastorul 
Nelson a spus: ,,Nu!“

,,Mi-a părut rău pentru el“ , scrie Matteson. „în 
linişte, mi-am scos Biblia şi, stând în picioare în zăpadă, 
am început să citesc din Scripturi despre iubirea lui Dum
nezeu şi despre plăcuta comuniune în Domnul Hristos. 
Predicatorul a fost adânc mişcat şi, în cele din urmă, m-a 
invitat săjntru. Am plâns, ne-am rugat şi apoi am studiat 
Biblia11. în seara aceea, Nelson a primit solia adventistă, 
iar la timpul potrivit, a devenit pastor adventist de ziua a 
şaptea.

Iubirea Domnului Isus, prezentată de Ellen White, în 
timp ce descria „slava împărăţiei lui Dumnezeu şi 
iubirea inegalabilă a unui Mântuitor răstignit", a topit 
inima adolescentului Elbert Lane, în 1853, conducându-1 
într-o slujire de o viaţă întreagă pentru Domnul Său. 
Prezentarea aceleiaşi teme minunate, în 1858, după ce ea 
primise viziunea despre „marea luptă", a mişcat adu
narea din Battle Creek ca niciodată mai înainte.

Mişcarea adventă s-a născut cu privirea îndreptată 
spre Domnul Isus. „Isus vine curând" era cuvântul de or
dine al milleriţilor. „Ce face Domnul Isus astăzi?" a fost 
întrebarea pusă în urma dezamăgirii. „El are de făcut o 
lucrare în locul prea sfânt" a fost răspunsul pe care l-au 
descoperit Edson şi alţii şi pe care adventiştii au început 
să-l vestească lumii. Adventismul de ziua a şaptea este în 
mod fundamental o solie despre Domnul Hristos şi 
despre ceea ce a făcut şi face El ca să-i mântuiască pe 
păcătoşi.

Este surprinzător faptul că, prin anii 1880, adventiştii 
de ziua a şaptea îl pierdeau mult din vedere pe Domnul 
lor. Mulţi pastori subliniau obligativitatea Sabatului atât 
de mult, încât aproape că excludeau legătura personală 
cu Domnul Sabatului. Ellen White a vorbit deseori 
despre farmecul Domnului Isus, dar cuvintele ei, atât de 
mişcătoare în anii 1850, deveniseră familiare acum şi 
cădeau în urechi surde. Când scriau despre felul în care 
sunt mântuiţi oamenii, autorii articolelor din revista Re- 
view aveau grijă să spună ceea ce este corect: că suntem 
mântuiţi numai prin Domnul Hristos; nimeni nu poate 
respecta legea prin propria sa putere. însă lipsea ceva. 
Mai bine zis, lipsea Cineva. Domnul Hristos era o doc
trină, dar, pentru mulţi adventişti, nu mai era un prieten 
personal, aşa cum fusese cândva.

Biserica avea nevoie de o nouă descriere a Domnului 
Hristos. Noul Său portret a fost dezvelit la sesiunea Con
ferinţei Generale ţinută la Minneapolis, în 1888.

„Minneapolis." „1888." Aceşti termeni sunt 
nedespărţiţi în istoria adventistă. Ei desemnează una din
tre cele mai importante sesiuni ale Conferinţei Generale, 
tot atât de importantă ca şi cele din 1863 şi din 1901. 
Totuşi, spre deosebire de celelalte sesiuni, cea din 1888, 
de la Minneapolis, nu este renumită nici pentru organi
zare, nici pentru reorganizare, ci pentru vestirea neprihă
nirii prin credinţă.

A douăzeci şi şaptea sesiune a Conferinţei Generale a 
fost convocată între 17 octombrie şi 4 noiembrie 1888, la 
biserica adventistă nou-construită, din Minneapolis, Min
nesota. Pe atunci, numărul membrilor adventişti din 
lume era de numai 27.000. Numărul delegaţilor prezenţi 
a fost aproximativ nouăzeci.

în mare parte, lucrările obişnuite de la această con
ferinţă sunt uitate, astăzi. Ceea ce încă se ţine minte este 
faptul că „Domnul, în marea Sa milă, i-a trimis poporu
lui Său o solie foarte preţioasă, prin fraţii Waggoner şi 
Jones... Ea prezenta îndreptăţirea prin credinţa în Garan
tul [Domnul Isus]. Solia îi invita pe oameni să primească 
neprihănirea Domnului Hristos, care se manifestă prin 
ascultarea de toate poruncile lui Dumnezeu".

Din nefericire, însă, aceasta nu este chiar tot ce se 
reţine despre Minneapolis, 1888. Ellen White a mai 
scris: „Dumnezeu mi-a arătat că experienţa teribilă de la 
Conferinţa de la Minneapolis este unul dintre cele mai 
triste capitole din istoria celor care cred în adevărul 
prezent".

Minneapolis 1888 rămâne în istoria adventistă ca o 
altă ocazie importantă, aşa cum fusese apelul către 
biserica laodiceană, din anii 1850, când credincioşii au 
primit doar în parte oferta lui Dumnezeu, iar parţial au 
respins-o. Un Tată care aştepta a fost lăsat încă o dată 
să-i aştepte răbdător pe copiii Săi şovăitori. Totuşi 
făgăduinţa din 1888 este valabilă şi astăzi.

Cei doi bărbaţi care au avut o contribuţie remarcabilă 
la această Conferinţă Generală au fost Alonzo T. Jones şi 
Ellet J. Waggoner. Fratele A. T. Jones se născuse Ia 
Ohio, în 1850. La douăzeci de ani, s-a înrolat în armată 
şi a făcut serviciul militar timp de trei ani, o parte din 
această perioadă la o unitate de lângă Walla Walla. în 
timpul liber, a studiat istorie, Biblia şi literatura adventis
tă pe care a întâlnit-o. După eliberare, a fost botezat de I. 
D. Van Horn, a luat-o în căsătorie pe cumnata pastorului 
şi, cu timpul, a fost chemat să lucreze împreună cu E. J. 
Waggoner, în calitate de coredactor la revista Signs of 
the Times. în 1886, ei au devenit şi redactori ai revistei 
American Sentinel, predecesoarea revistei Liberty. Pe 
Jones îl interesau îndeosebi relaţiile dintre biserică şi stat 
şi împlinirea profeţiilor.

Fratele E. J. Waggoner s-a născut în 1855, a absolvit 
Colegiul medical Bellevue din New York (de unde îşi 
primise diploma şi dr. Kellogg) şi a lucrat ca medic la 
Sanatoriul Battle Creek. După un număr de ani, a re
nunţat la medicină pentru a lucra ca slujitor al 
Evangheliei, iar în 1884, a intrat în echipa de la Signs of 
the Times.

între timp, într-o zi înnorată din 1882, la o întâlnire 
în corturi, aproape de Healdsburg, California, fratele 
Waggoner s-a bucurat de o experienţă care merită să fie 
cunoscută. El stătea la marginea adunării. ,,Dintr-o 
dată", scria el mai târziu, „în jurul meu a strălucit o lu
mină... cortul a fost iluminat mai puternic decât dacă ar 
fi strălucit soarele la amiază şi L-am văzut pe Domnul 
Hristos pironit pe cruce, răstignit pentru mine. în clipa 
aceea, pentru prima dată, m-a luat în stăpânire, ca un po
top irezistibil, convingerea că Dumnezeu mă iubeşte şi 
că Domnul Hristos a murit pentru m ine". Desigur că 
această minunată asigurare şi-a pus amprenta asupra 
întregii lui cariere viitoare.

între Waggoner şi Jones existau deosebiri evidente. 
Amândoi erau slabi, dar Jones era înalt, iar Waggoner 
era scund. Amândoi au ajuns foarte buni vorbitori. De 
asemenea, au fost prieteni atât de apropiaţi, încât 
gândeau la fel. Cu o ocazie, au fost programaţi să pre
dice în aceeaşi comunitate, în două Sabate la rând. Au 
aflat apoi, cu surprindere, că amândoi ţinuseră aceeaşi 
predică.

Supliment 4 Curierul Adventist • Decembrie 1997



Hi k  m l  nu M im M w
e c â n d  Isus a  v en it să Ellen
lo c u iască  îm p re u n ă  cu  
n o i, ş tim  că  D u m n e z e u  c u n o a ş te  

în c e rc ă ri le  n o a s tre  şi că  a re  c o m p a s iu n e  p e n t ru  

n o i, în  în c e rc ă r i le  n o a s tre  (Hristos, L u m in a  lu

mii, ecl. 1997, pag . 11-13).
V en irea  M â n tu ito ru lu i fusese p rez isă  în  E den . 

C â n d  A d am  şi Eva a u  au z it p e n t ru  p r im a  d a tă  
fă g ă d u in ţa , e i se a ş te p ta u  ca  a c ea s ta  să se îm p li
n ea sc ă  în tr -u n  tim p  fo a r te  s c u r t . . .  D ar, ca  şi ste 
lele în  vastul c ircu it a l d ru m u lu i râ n d u it  lo r, p la 
n u r ile  lu i D u m n e z e u  n u  cu n o sc  n ic i g rab ă , n ic i 
în tâ rz ie re .. .  C â n d  m a re le  o ro lo g iu  al v rem ii a 
in d ic a t ceasu l acela , Isus S-a n ă s c u t în  B e tleem .

„ C â n d  a  v e n it îm p lin ire a  v rem ii, D u m n e z e u  
a trim is p e  F iu l S ă u “ (Gal. 4 ,4 ). P ro v id e n ţa  
d iv ină  în d ru m a se  m işcă rile  n a ţ iu n ilo r ,  p re c u m  
şi to re n tu l  p a s iu n ilo r  şi in f lu e n ţe i o m e n eş ti, 
p â n ă  c â n d  lu m e a  e ra  p e  d e p l in  p re g ă tită  p e n 
tru  v e n ire a  M â n tu ito ru lu i .. .  In  v re m e a  aceea , 
sis tem ele  re lig io ase  a le  p ă g â n ism u lu i îşi p ie r 
d e a u  in f lu e n ţa  a s u p ra  p o p o r u lu i . .. D e o a re c e  
iu d e ii se d e s p ă r ţis e ră  d e  D u m n e z e u , c re d in ţa  
[lo r] se în tu n e c a s e  şi s p e ra n ţa  a p ro a p e  în c e ta se  
d e  a  m a i lu m in a  v ii to ru l . .. î n  a fa ra  n a ţ iu n ii  
iu d a ice , a u  ex is ta t b ă rb a ţi  c a re  a u  p rez is  n a re a  
u n u i în v ă ţă to r  d u m n e z e ie s c . .. D e su te  d e  an i, 
B iblia fusese  tra d u să  în  lim b a  g rea că , p e  a tu n c i 
v q rb ită  d e  to ţi, în  în tre g u l Im p e r iu  R o m an .

In  loc să d is tru g ă  lu m ea , D u m n e z e u  L-a 
trim is  p e  F iu l S ău  să o  sa lv eze ... S a ta n a  ju b i la  
p e n t ru  că  reu şise  să s trice  c h ip u l lu i D u m n e z u  
în  om . In să  a tu n c i a  v en it Isus să re fa c ă  în  o m  
c h ip u l C re a to ru lu i său. N im e n i în  a fa ră  de  
D o m n u l H ris to s  n u  p o a te  r e m o d e la  c a ra c te ru l 
ca re  a  fost r u in a t  d e  p ă c a t {Idem, pag . 20- 25).

îm p ă ra tu l  slavei S-a u m ilit  n e sp u s  p e n t ru  a 
îm b ră c a  n a tu ra  o m e n e a s c ă . .. în g e r i i  i-au 
în so ţit  p e  Io s if  şi M aria , în  tim p  ce  c ă lă to re a u  
d e  la c ă m in u l lo r  d in  N a z a re t p â n ă  la  c e ta te a  
lu i D a v id ... P e n tru  ei n u  s-a găs it n ic i o  c a m e ră  
la  h a n u l a g lo m era t. în t r -u n  a d ă p o s t r u d im e n 
ta r  p e n tru  an im a le , e i a u  g ăs it re fu g iu , în  ce le  
d in  u rm ă , şi a ici S-a n ă sc u t M â n tu ito ru l lu m ii . ..

L u m e a  în t re a g ă  e ra  m ai s tră lu c ito a re  d a to 
r ită  p re z e n ţe i S a le ...  P e câ m p iile  u n d e  tâ n ă ru l 
David îşi c o n d u s e se  tu rm a , p ă s to rii în c ă  m ai

White v e g h e a u  în  tim p u l n o p ţii.  în
o re le  a c e le a  d e  lin iş te , ei v o rb ea u  

îm p re u n ă  d e s p re  M â n tu ito ru l fă g ă d u it şi se r u 
g au  p e n t r u  v e n ire a  îm p ă ra tu lu i  p e  t ro n u l lu i 
D avid. „Şi ia tă  că  u n  în g e r  al D o m n u lu i s-a 
în fă ţişa t în a in te a  lo r, şi slava D o m n u lu i a s tră lu 
cit îm p re ju ru l  lo r. Ei s-au în f r ic o şa t fo a r te  ta re . 
D ar în g e ru l  le-a zis: ’N u  vă te m eţi: căci vă a d u c
o veste b u n ă , c a re  va fi o  m a re  b u c u r ie  p e n t ru  
to t  n o ro d u l: astăzi, în  c e ta te a  lu i D avid, vi s-a 
n ă s c u t u n  M â n tu ito r , c a re  es te  H ris to s , D o m 
n u l ’ “ (L uca  2 ,9 -1 1 )... în t re a g a  c â m p ie  a  fo st lu 
m in a tă  d e  p u te rn ic a  s tră lu c ire  a  o ş tir ilo r  lu i 
D u m n e z e u . P ă m â n tu l a  a m u ţit  şi c e ru l s-a p le 
c a t să ascu lte  im n u l: „Slavă lu i D u m n e z e u  în  lo 
c u r ile  p r e a  în a lte , şi p a c e  p e  p ă m â n t  în t re  
o a m e n ii p lă c u ţi L u i“ (L u ca  2 ,14).

O , d a c ă  astăzi fam ilia  o m e n e a s c ă  a r  p u te a  re 
c u n o a ş te  im n u l acesta! D e c la ra ţia  făc u tă  
a tu n c i, im n u l c â n ta t  a tu n c i, va c re ş te  p â n ă  la 
în c h e ie re a  v rem ii şi va r ă s u n a  p â n ă  la  m a r 
g in ile  p ă m â n tu lu i.  C â n d  S o a re le  N e p r ih ă n ir i i  
va răsă ri cu  v in d e c a re a  su b  a r ip ile  Sale, c â n 
te cu l ac es ta  va fi r e p e ta t  d e  g lasu l u n e i  m ari 
m u lţim i, ca  v u ie tu l u n o r  a p e  m u lte , z icând : 
„A leluia! D o m n u l, D u m n e z e u l n o s tru  C el A to t
p u te rn ic , a  în c ep u t să îm părăţească“ (Apoc. 19 ,6)...

C e ru l şi p ă m â n tu l  n u  s u n t  astăzi m a i d e 
p a r te  u n u l d e  a ltu l d e c â t a tu n c i c â n d  p ăs to rii as
c u lta u  c â n te c u l în g e ri lo r . O m e n ire a  este  în c ă  
to t aşa d e  m u lt  o b ie c tu l g rijii c e ru lu i,  ca  şi 
a tu n c i c â n d  o a m e n i sim pli, cu  o c u p a ţii 
o b işn u ite , a u  în tâ ln i t  în g e r i în  m iezu l zilei şi au  
v o rb it cu  solii c e re ş ti în  vie şi p e  câm p ii. C e ru l 
p o a te  fi fo a r te  a p ro a p e  d e  n o i p e  d ru m u r i le  
o b işn u ite  a le  vieţii. în g e r i  d in  lo c u ri ce re ş ti vor 
sp rijin i paşii a c e lo ra  c a re  vin şi m e rg  la 
p o ru n c a  lu i D u m n e z e u .

F ap te le  p e t re c u te  la  B e tle em  s u n t u n  su b ie c t 
in e p u iz a b il . .. în g â m fa re a  o m e n e a sc ă  şi 
m u lţu m ire a  d e  s in e  se sim t m u s tra te  în  
p re z e n ţa  Sa. D ar ac es ta  n -a  fo s t d e c â t  în c e p u tu l  
iu b irii Sale m in u n a te . {Idem, pag . 29-32)

Ellen White (1827-1915) a făcut parte dintre pionierii Bisericii 
Adventiste de Ziua a Şaptea. Adventiştii de ziua a şaptea cred 
că ea a manifestat darul biblic al profeţiei, de-a lungul a peste 
70 de ani de slujire şi de lucrare publică.
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No ie  aşteaptă iuti o surpriză
,Nu, Dommd Dumnezeu nu face nimic fără să-Şi descopere taina 

Sa slujitorilor Săi prooroci“ (Amos 3,7).

A
mos nu era un om 
obişnuit. Deşi unii ar 
putea să-l considere un 
simplu păstor, Dumnezeu îl che

mase să fie purtătorul Său de 
cuvânt. Amos se deosebea de ma
joritatea miliardelor de păstori care 
au trăit înainte de el şi după aceea. 
Amos era profet.

Grija pentru turma sa de oi nu a 
mai absorbit gândirea lui Amos. în 
loc de aceasta, vestirea cuvintelor 
date lui de Domnul pentru regatul 
lui Israel a devenit cea dintâi pri
oritate a vieţii sale. într-adevăr, so
lemne au fost acele cuvinte care 
prevesteau distrugerea apropiată, 
dacă poporul apostaziat nu se 
pocăia.

„Iată, Domnul Dumnezeu are 
ochii pironiţi peste îm părăţia 
aceasta vinovată, ca s-o nimicesc 
de pe faţa pământului; totuşi nu 
voi nimici de tot casa lui Iacov, 
zice Domnul. Căci iată, voi 
porunci şi voi vântura casa lui Is
rael între toate neamurile, cum ..e 
vântură cu ciurul, fără să cada un 
singur bob la pământ! Toţi 
păcătoşii poporului M eu vor muri 
de sabie, cei ce zic: ’Nu ne va 
ajunge nenorocirea şi nu va veni 
peste noi’“ (Amos 9,8-10).

Amaţia, preotul idolatru de la 
Betel, supărat de avertizarea insis
tentă a profetului, adresată poporu
lui şi regelui său, i-a spus lui Amos: 

„Pleacă, văzătorule, şi fugi în ţa
ra lui Iuda! Mănâncă-ţi pâinea acolo, 
şi acolo prooroceşte. Dar nu mai 
prooroci la Betel, căci este un locaş 
sfânt al împăratului şi este un tem
plu al împărăţiei!" (Amos 7,12.13) 

Amos nu a fost singurul profet 
trimis de Dumnezeu. Şi lui Osea i

James Nix

s-a dat o solie despre nimicirea 
iminentă, dacă poporul nu se 
pocăia de idolatrie şi nu se întor
cea la Dumnezeu.

„A ţi arat răul, aţi secerat nele
giuirea şi aţi mâncat rodul minciunii. 
Căci te-ai încrezut în carăle tale de 
luptă, în numărul oamenilor tăi viteji. 
De aceea se va stârni o  zarvă îm po
triva poporului tău, şi toate cetăţuile 
tale vor fi nimicite, cum  a nimicit 
în luptă Şalman-Bet-Arbel, când 
mama a fost zdrobită îm preună cu 
copiii ei. Iată ce vă va aduce Betel, 
din pricina răutăţii voastre peste 
măsură de mari. în  revărsatul 
zorilor, se va isprăvi cu împăratul 
lui Israel!11 (Osea 10,13-15)

In pofida chemării la pocăinţă 
adresate de ambii profeţi, aver
tizările din partea lui Dumnezeu 
au rămas nebăgate în seamă. De 
aceea, aşa cum se anunţase, asi- 
rienii au atacat şi, în cele din urmă, 
i-au dus în robie pe supravieţuito
rii din cele zece seminţii nordice. 
Peste vreo două sute de ani, după 
alte şi alte avertizări trimise prin 
alţi profeţi, a fost distrus şi regatul 
din sud, al lui Iuda, iar locuitorii 
săi au fost duşi în robie, de data 
aceasta de babilonieni.

Iar şi iar, de-a lungul istoriei bi
blice, Dumnezeu l-a avertizat pe po
porul Său de ceea ce avea să urmeze 
în viitor. Ar putea fi citate multe 
exemple, dar vor fi de ajuns urmă
toarele câteva, care să ilustreze pro
cedeul continuu al lui Dumnezeu, 
aşa cum a fost enunţat de Amos: „Nu, 
Domnul Dumnezeu nu face nimic 
tară să-Şi descopere taina Sa sluji
torilor Săi prooroci" (Amos 3,7).

De câteva ori, oamenii au ascul
tat avertizarea din partea lui Dum
nezeu, dar, regretabil, de cele mai 
multe ori, nu. (Este interesant că,) 
deşi multe avertizări au fost trans
mise prin profeţi, unele au fost 
date pe altă cale.

în grădina Eden, Dumnezeu 
însuşi a încercat să evite rezul
tatele dezastruoase ale păcatului, 
avertizându-i pe Adam şi Eva de 
ceea ce urm a să se întâmple dacă 
alegeau să mănânce din pomul 
cunoştinţei binelui şi răului 
(Genesa 2,16.17). De asemenea, 
timp de o sută douăzeci de ani, 
Dumnezeu l-a trimis pe Noe să-i 
avertizeze pe locuitorii nelegiuiţi 
ai lumii, dar rezultatele au fost 
foarte slabe (Genesa 7,7.13; 1 
Petru 3,20; 2 Petru 2,5).

Mulţi ani mai târziu, Dum
nezeu a folosit îngeri ca să-i aver
tizeze şi apoi să-i ajute fizic pe 
Lot, pe soţia şi pe cele două fiice 
ale sale să fugă din cetatea So- 
doma, care urm a să fie nimicită 
curând (Genesa 19,15.16). Iar mai 
târziu, Dumnezeu i-a dat un vis lui 
faraon şi altul lui Iosif, un tânăr rob, 
întemniţat, ca să salveze Egiptul 
de efectele devastatoare ale unei 
foamete de şapte ani, care urma să 
vină asupra ţării (Genesa 41).

Au mai trecut cam  patru sute 
de ani, până când Dumnezeu a ales 
să avertizeze un alt faraon. De data 
aceasta, M oise şi Aaron au anunţat 
plăgile care urmau să cadă, dacă 
poporului lui Dumnezeu nu i se 
dădea voie să plece din Egipt 
(Exod 7-11). Spre mâhnirea tu
turor, faraon nu a vrut să ia seama 
la avertizările lui Dumnezeu, trans
mise prin cei doi purtători de

14 Curierul Adventist •  Decembrie 1997



cuvânt aleşi de El. A urmat plagă 
după plagă, dar faraon a  refuzat să 
asculte. Unii oameni niciodată nu 
cred că  Dumnezeu va face ceea ce 
spune! Cu totul altul a fost rezul
tatul predicării profetului Iona, 
prin care Dumnezeu a avertizat 
cetatea Ninive de distrugerea im i
nentă, după patruzeci de zile. Toţi, 
de la rege şi nobilii săi până la cei 
mai umili locuitori ai Ninivei, s-au 
pocăit în sac şi cenuşă, iar Dum 
nezeu Şi-a schimbat planurile de a 
nimici cetatea nelegiuită (Iona 3).

Regretabil că Vechiul Testa
ment este plin de avertizări neluate 
în seamă, adresate regilor din Is
rael şi din Iuda. Câţiva s-au pocăit, 
scăpând pentru un timp de distru
gerea anunţată de Dumnezeu, dar, 
în cele din urmă, aşa cum s-a amin
tit deja, locuitorii ambelor regate 
au fost duşi în robie.

In timp ce se aflau în  captivi
tate, Dumnezeu a transmis de mai 
multe ori avertizări, prin Daniel. 
Una dintre acestea a fost dată cu 
ocazia marelui ospăţ al regelui 
Beltşaţar. Aşa cum i-a fost inter
pretată regelui avertizarea lui D um 
nezeu, scrisă de degetele unei 
mâini necunoscute, pe zidul palatu
lui, soldaţii mezi au intrat în cetatea 
condamnată (Daniel 5). Atunci a 
fost prea târziu ca regele îm bătat şi 
petrecăreţii lui curteni să evite 
nenorocirea care venea asupra lor.

Cara cinci sute de ani mai târ
ziu, Dumnezeu a folosit un mijloc 
foarte neobişnuit, în încercarea de 
a ajunge la inima guvernatorului ro
man, Pilat. Aşa cum citim în Matei 
27,19, în timp ce procesul Domnu
lui Isus era în plină desfăşurare, soţia 
lui Pilat i-a trimis soţului ei un m e
saj de avertizare: ,,Să n-ai nimic a 
face cu neprihănitul acesta; căci azi 
am suferit mult în vis din pricina Lui“ .

Potrivit celor scrise de sora 
White, exact lucrul pe care Pilat a 
dorit să îl evite, făcând pe placul 
mulţimii batjocoritoare, s-a 
întâmplat curând după aceea.

„I s-au luat toate onorurile, a 
fost îndepărtat din înalta sa poziţie 
şi, ros de remuşcări şi cu mândria 
rănită, şi-a sfârşit viaţa nu la mult 
timp după crucificarea Domnului" 
(Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, 
pag. 620).

Cu puţin timp înainte de jude
carea şi răstignirea Domnului Hris
tos, ucenicii Săi L-au întrebat 
despre distrugerea templului din 
Ierusalim şi despre sfârşitul lumii 
(Matei 24,3). Răspunsul Domnului 
Hristos la prima lor întrebare, aşa 
cum îl găsim în Matei 24,16-19, a 
fost dat cu mai m ult de treizeci şi 
cinci de ani înainte de distrugerea 
propriu-zisă a Ierusalimului. Cu 
toate acestea, el i-a ferit pe toţi 
creştinii aflaţi atunci în Ierusalim 
de a fi ucişi în timpul acelui eveni
ment. Ca rezultat al ascultării lor 
de sfatul Domnului Hristos, de a 
fugi, viaţa lor a fost salvată.

Din primele zile ale mişcării 
noastre, adventiştii de ziua a şaptea 
au crezut că Dumnezeu a vorbit 
bisericii Sale din timpul sfârşitului 
prin Ellen White. Fiind convinşi că 
lucrarea ei îm plinea parţial profe
ţiile din Ioel 2,28 şi Apocalipsa 
12,17, care prezic o înnoire a daru
lui profeţiei între cei care II urmează 
pe Dumnezeu chiar înainte de a 
doua venire a Domnului Hristos, 
pionierii adventişti au fost încura
jaţi de faptul că însăşi revărsarea 
acestui dar special fusese anunţată 
cu sute de ani înainte.

Datorită caracterului Său con
secvent şi a modului Său neschim
bător de a lucra, nu ar trebui să ne 
surprindă faptul că Dumnezeu le-a 
vorbit adventiştilor prin Ellen 
W hite, ca să-i avertizeze despre lu
cruri care urmau să se întâmple. 
Deşi ea nu este cunoscută în 
primul rând pentru scrierile sale 
predictive, Dumnezeu a foi' it-o 
ca să transmită câteva preziceri 
însemnate.

O  avertizare importantă a fost 
dată exact acum nouăzeci şi şase 
de ani (pe 16 octombrie 1901). 
Vorbind despre spiritul comercial 
tot mai pronunţat, de la Societatea 
de Editură Review and Herald, 
aflată atunci la Battle Creek, Michi
gan, Ellen W hite scria cu durere: 
„Sim t o teroare apăsându-mi su
fletul, când văd la ce  stare de lu
cruri a ajuns casa noastră de edi
tură. M aşinile de tipărit din insti
tuţia Domnului tipăresc teoriile dis
trugătoare de suflet ale catolicis
mului şi alte taine ale fărădelegii. 
Instituţia trebuie să fie purificată

de aceste lucruri dăunătoare... 
Aproape că mi-a fost frică să 
deschid revista Review, de teamă 
că voi vedea că Domnul a curăţit 
casa de editură prin foc“ 
(Scrisoarea 138, 1901, scrisă pe 16 
octombrie 1901; publicată în Măr
turii, voi. 8, pag. 95).

Apelul sorei W hite către con
ducătorii casei de editură este 
tipărit în întregime în Mărturii voi. 
8, paginile 94-99. După ce a insis
tat ca. ei să-şi schimbe de îndată ati
tudinea şi să facă reformele 
absolut necesare în metodele de lu
cru practicate la casa de editură, ea 
şi-a încheiat apelul cu a doua aver
tizare solemnă: „D acă nu are loc o 
reformă, se vor abate nenorociri 
peste casa de editură, iar lumea va 
cunoaşte motivele" (Scrisoarea 
138, 1901; publicată în Mărturii, 
voi. 8, pag. 99).

Această solie a fost trimisă cu 
mai mult de paisprezece luni 
înainte de seara de 30 decembrie 
1902, când editura Review and 
Herald a ars până la temelii. Toto
dată, ea a fost trimisă cam cu patru 
luni înainte de incendiul care, în 
seara de 18 februarie 1902, a dis
trus Sanatoriul Battle Creek.

De ani de zile, Dumnezeu vor
bise prin Ellen W hite, încercând să 
pună capăt monopolului in
stituţional din ce în ce mai mare, 
care îşi avea centrul la Battle 
Creek. în  1898, ea scrisese din 
Australia: „M ultele interese con
centrate la Battle Creek ar trebui 
să fie împărţite, subîmpărţite şi 
aşezate în alte oraşe. Voi, care vă 
socotiţi oameni înţelepţi, poate că 
spuneţi: ’ V a costa prea mult.
Putem face lucrarea aici, la Battle 
Creek, cu mai puţine cheltuieli’. Ei 
bine, nu ştie Dumnezeu toate 
acestea? Nu este El un Dumnezeu 
care înţelege toate raţionamentele 
necredinţei, care reţin atât de 
multe interese la Battle Creek? El 
v-a făcut cunoscut că trebuie să se 
formeze centre în  toate oraşele. Lu
crul acesta i-ar atrage pe mulţi 
afară din Battle Creek, ca să lu
creze în alte locuri" (Scrisoarea 
51, 1898; tipărită în Mărturii, voi.
8, pag. 76).

Alte avertizări, adresate diferi
ţilor conducători ai bisericii, între

Curierul Adventist • Decembrie 1997 15



care directorul Sanatoriului Battle 
Creek, chemau la creşterea spiritu
alităţii lucrătorilor şi a personalu
lui administrativ. în  m od tragic, 
numai câţiva oameni au dat atenţie 
apelurilor lui Dumnezeu. între 
aceştia, au fost conducătorii Cole
giului Battle Creek, care au mutat 
şcoala la Berrien Springs, Michi- 
gan, în 1901. în anul următor, atât 
Sanatoriul Battle Creek, cât şi edi
tura Review and Herald au ars 
până la temelii. Pentru nici una din
tre cele două instituţi nu era plătită 
o asigurare suficient de mare, care 
să acopere în întregime cheltuielile 
de reconstruire a lor. Dumnezeu 
avertizase prin solul Său, dar aver
tizările nu fuseseră luate în seamă.

0  altă avertizare majoră a fost 
scrisă de Ellen W hite cu privire la 
judecăţile care urmau să vină peste 
San Francisco şi Oakland, Califor
nia. în 1902, ea a scris:

1 septembrie: „întâlniri în cor
turi bine înzestrate trebuie ţinute în 
marile oraşe, ca San Francisco; pen
tru că, nu peste mult timp de acum, 
aceste oraşe vor suferi din cauza 
judecăţilor lui Dumnezeu. San 
Francisco şi Oakland se aseamănă 
tot mai mult cu Sodoma şi Gomora, 
iar Domnul îşi va vărsa mânia asu
pra lor“ (Manuscrisul IM , 1902; tipă
rit în Evangelism, pag. 403,404).

Pe lângă cele câteva avertizări 
generale referitoare la distrugerea 
viitoare a lumii, transmise de Ellen 
W hite cam în acelaşi timp, ea a 
scris, în 1903, următorul avertis
ment precis:

20 aprilie: „A r trebui să se 
vestească solia de avertizare în 
oraşele mari, nelegiuite, ca San 
Francisco. San Francisco şi Oak
land se aseamănă tot mai mult cu 
Sodoma şi Gomora, iar Domnul le 
va pedepsi. Nu peste m ult timp de 
acum, ele vor suferi din cauza 
judecăţilor Sale“ (Manuscrisul 30, 
1903; tipărit în Sermons and Talks, 
volx2, pag. 226).

In dimineaţa de 18 aprilie 
1906, oraşul San Francisco a fost 
lovit de un cutremur. Se apreciază 
că 28.000 de clădiri au fost dis
truse de cutremur sau de incendiul 
care a urmat. Unda cutremurului a 
fost simţită la mulţi kilometri în 
toate direcţiile. Deşi forma precisă

pe care avea să o ia judecata anun
ţată nu fusese prezisă cu ani întregi 
înainte, Dumnezeu trimisese o aver
tizare solemnă prin profetul Său.

Câţiva adventişti ascultaseră 
sfatul de a-şi căuta locuinţe în 
afara oraşelor pline de nelegiuire, 
renumite pentru răutatea lor şi pen
tru că îl sfidau pe Dumnezeu. Ei se 
mutaseră din San Francisco. Dar cei 
mai mulţi nu făcuseră astfel. între 
aceştia din urmă, a fost o familie 
de adventişti de ziua a şaptea care 
locuia în zona lovită de cutremur, 
într-o scrisoare trimisă sorei lui, în 
California, soţul descria astfel 
dezastrul din împrejurimi:

Deşi Moses Huli a 
participat la ambele 
conferinţe din 1860, 
în timpul cărora 
fusese ales numele 
„adventişti de ziua 
a şaptea“, ca şi la 
cea din 1863, când 
a fost organizată 
Conferinţa Gene
rală, în toamna lui 
1863, el a aposta- 
ziat şi s-a unit cu 
spiritiştii.

„D e dimineaţă, de când am 
început să scriu, agitaţia creşte con
tinuu. Oamenii vorbesc mai puţin 
despre cutremur decât despre 
marele incendiu care mătură 
oraşul. Partea cea mai bogată şi 
mai aglomerată din San Francisco 
este o mare de flăcări. Tocmai 
acum m-am întors de pe dealul din 
spatele casei, unde s-au adunat mii 
de oameni, unii ca să vadă cum se

întinde focul, alţii ca să se ferească 
de a fi îngropaţi sub dărâmături, în 
caz că vor mai fi şocuri, iar alţii 
pentru că incendiul sau cutremurul 
le-a distrus locuinţa14 (Scrisoare 
nedatată, trimisă de Leon T. Curtis 
lui Clara M. Strong şi familiei, 
aflată în prezent în proprietatea 
strănepotului ei, James Nix).

în fiecare dintre ultimele două 
nopţi dinaintea cutremurului, Dum
nezeu i-a arătat sorei W hite, în vi
ziune, cutremure devastatoare, 
deşi localizarea lor precisă nu i-a 
fost arătată. La fel ca în cazul aver
tizării date lui Beltşaţar, era deja 
prea târziu ca poporul lui Dum
nezeu să se mute ori să le mai 
transmită oraşelor nelegiuite solii 
de avertizare despre schimbările 
imediat necesare. Mai târziu, Ellen 
W hite a negat public faptul că 
Dumnezeu îi arătase cu adevărat, 
dinainte, cutremurul de la San 
Francisco (vezi Advent Review and 
Sabbath Herald, 5 iulie 1906). Dar 
avertizarea Sa generală, privind 
distrugerea care urm a să vină, fu
sese dată. Prin aceste două viziuni 
ulterioare, date exact în ultimele 
nopţi dinaintea cutremurului, sora 
W hite a fost ajutată să înţeleagă 
foarte clar lecţiile concrete pe care 
Dumnezeu dorea ca poporul Lui să 
le înveţe din acea distrugere cum
plită. în săptămânile şi lunile ur
mătoare, ea a vorbit şi a scris 
despre aceste lucruri.

Pe lângă avertizările generale, 
uneori, Dumnezeu a transmis solii, 
prin Ellen W hite, şi anum itor per
soane. Cazul tragic al lui Moses 
Huli este un astfel de exemplu. 
Născut în 1836, Huli fusese deja 
membru în alte trei biserici, înainte 
de 1857, când a intrat în biserica 
adventistă. Prim a lui soţie a murit 
la opt săptămâni după nunta lor, 
dar, un an mai târziu, el s-a recăsă
torit. Huli şi Elvira, a doua lui 
soţie, au avut patru copii. El era un 
predicator înzestrat, căruia îi plă
ceau mai ales dezbaterile publice. 
Cu timpul, el a ajuns să participe 
la discuţii cu spiritiştii, un lucru pe 
care Ellen W hite l-a avertizat să 
nu-1 facă. Potrivit propriei lui 
m ărturisiri, în 1862, în  timpul 
unei dezbateri publice, el nu dis
cuta cu un mediu spiritist, ci cu
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„un dem on care spunea că  este 
dl Downing şi care vorbea prin 
W.F. Jamieson“ .

Deşi Moses Huli a participat la 
ambele conferinţe din 1860, în tim
pul cărora fusese ales numele „ad 
ventişti de ziua a şaptea", ca şi la 
cea din 1863, când a fost organi
zată Conferinţa Generală, în 
toamna lui 1863, el a apostaziat şi 
s-a unit cu spiritiştii.

La mijlocul anilor 1870, Moses 
Huli se înstrăinase de a doua sa 
soţie, care îl însoţise în spiritism. 
După aceea, a trăit cu Mattie Saw- 
yer, un mediu spîritist, fără să fie 
căsătoriţi. In perioada în care a 
fost spiritist, Huli a redactat mai 
multe ziare şi a scris aproape 
douăzeci de cărţi şi broşuri. El a 
fost unul dintre primii care au 
folosit Biblia în încercarea de a 
dovedi legitimitatea spiritismului. 
Câtva timp, Huli a vorbit atât de 
mult în favoarea iubirii libere, 
încât chiar spiritiştii erau 
stânjeniţi. în  1903, a devenit 
primul preşedinte al Institutului 
Morris Pratt din Wisconsin, 
înfiinţat pentru formarea de medii 
spiritiste. Deşi în 1906 a ieşit la 
pensie, la data morţii sale, în 1907, 
se afla într-o călătorie de strângere 
de fonduri pentru Institut, la San 
Jose, California.

Două avertizări precise ale lui 
Dumnezeu, transmise lui Huli prin 
Ellen White, se găsesc în Testimo- 
nies, volumul 1. La pagina 430, ea 
îl avertiza: „D acă vei coborî, nu 
vei coborî singur; pentru că Satana 
te va folosi ca pe reprezentantul 
său, ca să conducă suflete la 
moarte11. Nu numai familia lui l-a 
urmat pe Huli, trecând la spiritism, 
ci şi fratele său mai mare, Daniel 
W. Huli. în Centennial Book o f 
Modem Spiritualism in America 
(1948), la pagina 128, scrie astfel 
despre Moses Huli: „M ai mult 
decât oricare alt vorbitor, acest om 
a avut spirit m isionar activ. El a 
predat permanent spiritismul11.

Pe 5 noiembrie 1862, Dum
nezeu i-a arătat sorei W hite si
tuaţia lui Moses Huli. O parte din 
ceea ce i-a scris ea atunci se 
găseşte la pagina 427 din Testimo- 
nies, volumul 1. Ea spunea astfel 
despre Huli: „M i-a fost arătat

stând pe marginea unei prăpăstii 
înspăimântătoare, gata să se 
arunce în ea. Dacă se va arunca, 
acesta va fi ultimul său pas; 
destinul său veşnic va fi hotărât11. 
Mai departe, pe aceeaşi pagină, 
adresându-i un apel direct lui Huli, 
care şovăia, sora W hite l-a averti
zat: „D acă vei alege drumul acesta 
(să-l urmezi pe Satana), vei 
descoperi, la sfârşit, că va trebui să 
plăteşti un tribut greu şi teribil11. 
Mulţi ani mai târziu, un nepot al 
lui Huli îşi depăna amintirile:

„înainte de a m un, unchiul 
Huli era foarte nefericit. Se afirmă 
că i-ar fi spus unuia dintre mem
brii noştri loiali - cred că tatălui 
meu - că ar fi dispus să se târască
pe mâini şi pe genunchi de l a ___
până l a ____ (două oraşe mari de
atunci, ale căror num e nu-mi vin 

,în minte), dacă făcând astfel, ar pu
tea ajunge înapoi unde a fost cândva, 
în biserică şi în relaţii bune cu 
Dumnezeu11 (Lewis R. Ogden, Re- 
view and Herald, 5 iulie 1973).

Un anunţ tipărit spune că 
Moses Huli a căzut, în timp ce 
mergea spre oficiul poştal. însă, în 
certificatul său de deces, după spe
cificarea cauzei morţii în termeni 
medicali, se adaugă, în  paranteză: 
„sinucidere11. Cât de trist este fap
tul că Huli, despre care Ellen 
W hite scrisese: „D acă ai fi un om 
al rugăciunii şi evlavios, la amvon 
şi în orice alt loc, predicarea ta ar 
avea o influenţă puternică11 (Testi- 
monies, voi. 1, pag. 433), a ales o 
altă cale! Dumnezeu îl avertizase 
pe Huli care aveau să fie con
secinţele dacă persista în direcţia 
în care se îndrepta; în mod tragic, 
el a ales să meargă în continuare 
pe drumul greşit.

Cu toate că au trecut sute de 
ani de când au murit scriitorii Bi
bliei, iar anii de la moartea sorei 
W hite continuă să se înmulţească, 
făgăduinţa lui Dumnezeu rămâne 
aceeaşi: „Nu, Domnul Dumnezeu 
nu face nimic fară să-Şi descopere 
taina Sa slujitorilor Săi prooroci11 
(Amos 3,7).

Aceasta ne dă, ca adventişti de 
ziua a şaptea, un sentiment real de 
mângâiere şi siguranţă, în special 
cu privire la avertizările şi 
profeţiile lui Dumnezeu referitoare

la timpul în care trăim. Multe lu
cruri i-au fost arătate sorei W hite 
despre starea lumii, ca şi despre 
starea bisericii lui Dumnezeu, 
înainte de revenirea Domnului 
Hristos. Deşi ar putea fi date multe 
exemple, vom aminti numai două. 
Felul în care hotărâm să răspun
dem faţă de aceste preziceri şi faţă 
de altele, legate de evenimentele 
care vor avea loc înainte de reve
nirea Domnului Hristos, este cu to
tul la latitudinea noastră. Având în 
vedere libertatea incredibilă pe 
care ne-o dă Dumnezeu fiecăruia, 
putem fie să luăm seama la aver
tizările Sale, fie să le ignorăm. La 
fel ca şi cu predicarea lui Noe, 
timp de 120 de ani, sau cu sfatul 
Domnului Hristos, dat cu ani de 
zile înainte de distrugerea Ierusa
limului, putem argumenta spunând 
că descoperirile pe care i le-a dat 
Dumnezeu sorei W hite sunt acum 
atât'de învechite, încât sunt com
plet depăşite şi, de aceea, nu mai 
au nici o legătură cu viaţa noastră. 
Dar dacă vom  face astfel, ne vom 
asuma riscul, la fel de adevărat ca 
în timpurile biblice. Prin solul Său, 
Dumnezeu a prezis ce se va 
întâmpla, dar nu ne obligă să luăm 
seama la avertizările Sale.

Cea dintâi prezicere asupra că
reia vom medita se găseşte la mij
locul primei viziuni a sorei White, 
care i-a fost dată în decembrie 
1844, la numai câteva săptămâni 
după marea dezamăgire de la 22 
octombrie. în  această viziune, în 
care i s-a arătat poporul lui Dum 
nezeu, care mergea spre cetatea lui 
Dumnezeu, pe o cale îngustă şi 
strâmtă, cu mult deasupra păm ântu
lui, a fost inclusă următoarea aver
tizare despre unii dintre călători: 

„Alţii au tăgăduit în mod nechib
zuit lumina din spatele lor şi au 
spus că nu Dumnezeu îi condusese 
până acolo. Lumina din spatele lor 
s-a stins, lăsându-le paşii în întune
ric desăvârşit, iar ei s-au îm piedi
cat, au pierdut din vedere ţinta şi 
pe Domnul Isus şi au căzut de pe 
cale, în lumea întunecată şi rea, de 
jos11 (Early Writings, pag. 15).

în această primă solie trans
misă prin tânăra Ellen Harmon, 
Dumnezeu a avertizat că  tăgă
duirea „luminii strălucitoare11, pe

Curierul Adventist •  Decembrie 1997 17



care, în aceeaşi viziune, îngerul a 
identificat-o ca fiind „strigătul de 
la miezul nopţii“ (Ibid., pag. 14), 
va conduce inevitabil la despăr
ţirea de Domnul Isus şi va 
împiedica ajungerea în Cetatea 
Sfântă. Aşa cum se ştie, atunci 
când i-a fost dată viziunea, tânăra 
de şaptesprezece ani, Ellen, nu 
înţelegea încă întreaga semnifica
ţie teologică a datei de 22 octom
brie 1844 şi nici doctrina despre 
sanctuar, pe care ea o reprezenta. 
Dar aceasta nu anulează nicidecum 
avertizarea lui Dumnezeu. Din con
tră, o face şi mai convin-gătoare! 
ivlulţi ani mai târziu, Dumnezeu 
continua să îşi avertizeze poporul, 
prin sora White, despre respin
gerea acestei doctrine de o impor
tanţă hotărâtoare şi a altor 
învăţături distinctive ale soliei 
noastre. în 1906, ea avertiza astfel 
cu privire la condiţiile dinaintea 
celei de-a doua veniri a Domnului 
Hristos:

„M ulte pasaje din Scripturi vor 
fi întrebuinţate greşit, aşa încât teo
rii amăgitoare să pară că sunt înte
meiate pe cuvintele rostite de 
Demnezeu. Adevărul preţios va fi 
ioii >sit pentru a susţine şi a face să 
fie primite învăţături false. Aceşti 
profeţi mincinoşi, care pretind că 
sunt învăţaţi de Dumnezeu, vor lua 
frumoase pasaje din Scripturi, date 
pentru ca să împodobească ade
vărul, şi le vor folosi ca pe o haină 
a neprihănirii, în care să îmbrace 
teorii greşite şi primejdioase. Şi 
chiar unii dintre cei pe care Dom
nul i-a onorat, în trecut, se vor 
depărta de adevăr atât de mult, 
încât vor apăra teorii amăgitoare 
cu privire la multe aspecte ale 
adevărului, între care şi învăţă
tura despre sanctuar*1 (Manuscri
sul 11, 1906; tipărit în Evangelism, 
pag. 360).

De asemenea, Biblia învaţă cu 
destulă claritate că, pe măsură ce 
ne apropiem de timpul sfârşitului, 
vor fi răspândite atât de m ulte 
teorii g re ş ite , încât, potrivit 
celor spuse de însuşi Domnul Hris
tos, dacă va fi posibil, să fie 
înşelaţi „chiar ş i . .. cei aleşi"
(Mat. 24,24).

Prin Fiul Său, când era pe 
pământ, iar mai aproape de vremea

noastră, prin solul Său, Ellen 
White, Dumnezeu ne-a avertizat 
de primejdiile din jurul nostru. 
Putem lăsa ca iureşul lumii să ne 
împiedice să ne luăm destul timp 
pentru rugăciune şi pentru studiul 
Bibliei, care ar garanta întemeierea 
noastră puternică în adevăr, sau 
puiem lua aminte la avertizare şi 
să ne asigurăm că ştim noi înşine 
ce credem. Posibilitatea ca să fim 
înşelaţi în cele din urmă este foarte 
reală. De fapt, Dumnezeu ne-a 
avertizat că, în mod tragic, înainte 
de sfârşitul timpului, mulţi vor 
pleca din poporul Să ales.

„In  viziune,“ spune Ellen 
W hite, „am  văzut două oştiri 
în tr-o  luptă îngrozitoare. O oştire 
avea în frunte stindarde care pur
tau semnul lumii; cealaltă avea în 
frunte steagul scăldat în  sânge al 
Prinţului Emanuel. Steag după 
steag era lăsat să se târască prin 
ţărână, când companie după com
panie din oştirea Demnului se 
unea cu vrăjmaşul şi seminţie după 
seminţie din rândurile vrăjmaşului 
se unea cu poporul păstrător al 
poruncilor lui Dum nezeu" (M ăr
turii, voi. 8, pag. 47).

D um nezeu ne avertizează la 
ce să ne aşteptăm. D ar ne lasă să 
alegem din ce grupă vom face 
parte.

Aceasta ne aduce la a doua^ 
avertizare dată de Dumnezeu. în 
pofida problemelor din biserică, ea 
va ajunge cu bine la capăt.

„Biserica ar putea să pară ca fi
ind gata să cadă, dar ea nu cade.
Ea rămâne în picioare, în timp ce 
păcătoşii din Sion vor fi cernuţi - 
pleava despărţită de grâul preţios. 
Aceasta este o încercare teribilă, 
dar care trebuie să aibă loc. Numai 
cei care au biruit permanent, prin 
sângele Mielului şi prin cuvântul 
mărturisirii lor, vor fi găsiţi alături 
de cei credincioşi şi drepţi, tară 
pată sau urmă de păcat, tară vi
cleşug în gura lor“ (Selected Mes- 
sages, cartea 2, pag. 380).

Uneori, oamenii se simt des
curajaţi de condiţiile din biserică şi 
trag concluzia că trebuie să plece 
din ea. Aşa cum văd ei situaţia, 
biserica este atât de greşită, încât 
ei simt că trebuie să îşi formeze 
propriul grup. Dumnezeu ne aver

tizează prin Ellen W hite împotriva 
acestui mod de gândire. în 1902, 
ea a scris astfel: „A r trebui să 
ţinem minte că biserica, deşi slabă 
şi nedesăvârşită, este singurul 
obiect de pe pământ, asupra căruia 
Domnul Hristos îşi îndreaptă su
prema Sa atenţie" (Selected Mes- 
sages, cartea 2, pag. 396).

Pe o perioadă de peste zece ani, 
Dumnezeu a determinat-o pe Ellen 
W hite să facă mai multe afirmaţii 
asemănătoare. (Testimonies to Min
istere, pag. 15 - 1892; Testimonies 
to Ministers, pag. 49 - 1893; 
afirmaţia tocmai citată - 1902; şi 
Scrisoarea 279 - 1904 - citată în Se
lected Messages, cartea 2, pag.
396.) Nu cum va El încearcă să ne 
avertizeze să nu părăsim corabia, 
ci să îl lăsăm pe El să aducă la 
îndeplinire curăţirea bisericii Sale?

Dacă, la sfârşitul timpului, 
solul lui Dumnezeu a fost îndem
nat frecvent să ne spună că, în 
pofida defectelor ei, biserica este 
singurul obiect al atenţiei supreme 
a lui Dumnezeu, în ce alt loc ar 
putea dori cineva să fie? Dum
nezeu ne lasă să răspundem în 
dreptul nostru. D ar asigurarea Sa 
că, deşi poate să pară ca fiind gata 
să cadă, biserica nu va cădea ar tre
bui să influenţeze hotărârea noas
tră! Peste tot în Scriptură şi în 
scrierile sorei W hite, Dumnezeu 
garantează triumful final al poporu
lui Său. în ambele surse, Dum
nezeu oferă principii după care ar 
trebui să trăim, atât ca să avem o 
viaţă mai sănătoasă şi mai fericită 
acum, cât şi ca  să ne pregătim să 
fim veşnic împreună cu El. însă ale
gerea de a le primi sau a le respinge 
ne revine întotdeauna nouă.

Pentru copilul consacrat al lui 
Dumnezeu, nu vor exista surprize. 
„N u, Domnul Dumnezeu nu face 
nimic fără să-Şi descopere taina Sa 
slujitorilor Săi proorocii" (Amos 3,7).

Iată de ce avea dreptate regele 
Iosafat, când îi îndemna pe copiii 
lui Israel, aşa cum citim în 2 
Cronici 20,20: „încredeţi-vă în 
Domnul, Dumnezeul vostru, şi veţi 
fi întăriţi; încredeţi-vă în proorocii 
Lui, şi veţi izbu ti".
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I N T E R V I U R I  P E  R O M Â N E Ş T E

Dacă eşti cu Dumnezeu, eşti sigur
Interviu cu Titus şi Bethy Iudean

Titus Iudean locuieşte în Londra, îm 

preună cu Bethy, soţia sa, şi cei doi copii 

ai lor. Bethy a arescut într-un cămin ad 

ventist, dar nu şi Titus.

Titus, ai vrea să ne spui ceva 
despre anii dinainte de a-L 
cunoaşte pe Isus?

Am crescut într-o familie orto
doxă, părinţii mei au încercat să- mi 
dea tot ce au cunoscut ei ca fiind 
mai bun. Mi-am urmat cursul vieţii 
aşa cum am gândit eu, căutând să 
ţin seama de principiile pe care mi 
le-au oferit ei, fără o viaţă religi
oasă activă. In armată, ca mulţi 
alţii, ani început să beau şi să 
fumez. în  anturajul meu, beţiile şi 
chefurile erau la ordinea zilei.

Ceea ce a început să-mi 
schimbe cursul vieţii a fost prima 
mea călătorie în Anglia, în cursul 
căreia m-am îm bolnăvit de hepa
tită. Am înţeles că nu trebuia să 
mai beau. Am renunţat la alcool şi 
la fumat, cam pentru o lună. După
o ceartă cu prietenul meu, am 
început iarăşi să fumez şi să beau. 
La întoarcerea m ea în România, 
am avut o depresie serioasă şi am 
început să beau şi mai mult. Era un 
cerc vicios. Duceam paharul la gură 
şi ziceam că tot o să mor. Părinţii 
nu ştiau în ce situaţie sunt. Toate 
economiile s-au dus pe băutură.

Cum a început schimbarea?
După o lună, am cunoscut-o pe 

Bethy. Asta m-a ajutat puţin să mă 
reţin de la băutură. Am început să 
vorbim despre Sabat şi despre al
tele. Ea mi-a dat Biblia, iar Dum 
nezeu mi-a arătat textele cele mai 
concludente privind Sabatul. Apoi 
am respins totul. Pentru un timp, 
făcusem un efort să-i fiu pe plac, 
dar acum am reluat felul meu.

La un moment dat, Bethy a fost 
într-o tabără de tineret. S-a întors 
foarte schim bată. P urta rea  ei mi 
s-a părut o nebunie. Firea mea s-a 
revoltat la viaţa ei spirituală şi am 
vrut să ne despărţim.

Am început să m ă pregătesc de 
întoarcere în Anglia, pentru că 
rămăsesem îndrăgostit de această

ţară. După un eveniment în care 
am fost izbit de intervenţia provi
denţială a lui Dumnezeu, am 
început să citesc intens. Şase luni 
am studiat singur. Cu puţin înainte 
de venirea în Anglia, am început 
să merg la adunare. Am ajuns în 
Anglia schimbat, dar prietenul 
meu era acelaşi. Nu mai aveam 
dorinţa după lucrurile acestei lumi. 
A m  lucrat câte ceva şi voiam să 
mă întorc să m ă căsătoresc cu Be
thy. După două luni, m-am botezat 
în comunitatea W illesden, din Lon
dra. A  rămas apoi numai dorinţa să 
mă întorc şi să mă dedic lucrării 
lui Dumnezeu - aşa cum va crede 
El - alături de Bethy, cu care do
ream să mă căsătoresc. Se făceau 
pregătirile pentru nuntă. In urma 
unei experienţe personale, Dum
nezeu, aşa cum a putut atunci să 
mă înveţe, m i-a arătat că, în ciuda 
planului, în sine bun, de a mă în 
toarce acasă, trebuie să rămân aici. 
Asta nu avea nici un sens pentru 
mine. Nu aveam nici un rost - nici 
locuinţă, nici serviciu, pe când pen
tru acasă totul părea favorabil. In 
cele din urmă, am hotărât să rămân.

în  ce fel v-aţi prelungit şede
rea în Anglia?

M-am gândit că Dumnezeu nu 
putea să aştepte de la  mine ca să 
rămân în Anglia în m od ilegal.
Asta nu se potrivea cu Dumnezeu. 
„D oam ne", m-am rugat, „dacă 
vrei să rămân aici, deschide-mi o 
cale ca să rămân legal. Altfel, nu 
este de la Tine.“ Viza mea se apro
pia de expirare. Calea pe care El 
mi- a deschis-o, singura cale lega
lă, era să solicit azil, predându-mi 
paşaportul la M inisterul de In
terne. Dar nu puteam  să mă duc la 
Home Office şi să spun minciuni. 
Asta ar fi însemnat că Dumnezeu 
are nevoie de minciunile mele. Am 
fost hotărât să merg la ei şi să le 
spun adevărul, că am  avut această 
experienţă cu Dumnezeu, în care 
El mi-a arătat că vrea să rămân aici 
şi să mă folosească într-o lucrare a 
Lui. Dar că nu am nici cea mai 
mică problemă să m ă întorc în

România, ci, dimpotrivă, chiar 
plănuisem să mă întorc..

Mi-am predat paşaportul şi, 
spre surprinderea mea, nu am fost 
întrebat atunci absolut nimic. Am 
primit noul act de identitate îm pre
ună cu un formular în care, între al
tele, trebuia să explic motivele 
pentru care solicitam azilul. Am 
completat fonnularul în scurtă 
vreme şi l-am  trimis. Am  scris că 
nu este nim ic care să m ă împiedice 
să m ă întorc în România, ci doar o 
experienţă cu Dumnezeu. Dacă ei 
doresc să mă trimită în România, pot 
să o facă oricând, asta însemnând 
că s-a încheiat planul lui Dum
nezeu pentru rămânerea mea aici. 
în mod surprinzător, timp de cinci 
ani şi mai bine, nu am primit nici 
un semn din partea lor, cu excepţia 
vizitelor regulate pentru înlocuirea 
actului de identitate, fapt care 
dovedea clai că nu eram uitat sau 
cu actele pierdute prin sertare.

Cum a ajuns aici şi Bethy?
Două luni mai târziu, Dum

nezeu a adus-o în mod miraculos 
şi pe Bethy. M ă întrebam cum va 
putea ea să vină. Am  încercat prin 
biserică, am vorbit cu un pastor. 
Apoi, o soră foarte activă i-a scris o 
simplă invitaţie ca să petreacă săr
bătorile de iarnă în Anglia. Do
ream să ne căsătorim şi să ne în 
toarcem acasă. Ofiţerul consular 
de la Bucureşti i-a pus câteva între
bări şi, impresionat de sinceritatea 
răspunsurilor ei, i-a dat viza. Pe 20 
decembrie 1992, ne-am căsătorit 
în biserica W illesden, în care ;e- 
sem şi botezat.

La scurtă vreme după ce am 
cerut să fiu acceptat ca refugiat, 
mi-am dat seama de ce trebuia să 
fiu aici. în acel grup de români, 
Cuvântul lui Dumnezeu s-a tăcut 
auzit. Mai mult decât atât, locul 
unde eram atrăgea, ca un magnet, 
tot mai mulţi români în jurul nos
tru, ajungându-se la douăzeci şi pa
tru de români care locuiau în 
vecinătate. Trei dintre ei făcuseră 
parte dintr-o echipă de arte 
marţiale (Tae-kwon-do). Fiecare
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dintre ei a avut parte să audă Cu
vântul adevărului, unii chiar au ve
nit la adunare. Pentru un timp, în 
biserică, eram mai mult de doi
sprezece români, şi primele două 
rânduri erau ale noastre.

Prima persoană care a intrat în 
apa botezului a fost chiar vechea 
mea cunoştinţă din România, Di- 
ana. Am fost foarte surprins de răs
punsul ei, pentru că nu m-aş fi aş
teptat. S-a bucurat m ult când i-am 
dat Biblia mea, să citească din ea, 
şi Calea către Hristos. Ne făcea 
plăcere să stăm cu toţii şi poves
team ce făcuse Dumnezeu pentru 
mine. în multe seri vorbeam împre
ună despre adevărul din Scripturi. 
Acum, ea se află în Statele Unite, 
la Portland, Oregon. Şi ceilalţi au 
arătat interes.

Doriţi să vorbiţi şi despre alţi 
prieteni pe care i-aţi condus la 
Hristos?

Printre românii pe care Dum 
nezeu i-a adus în jurul casei în 
care locuiam, era şi Florin Balint. 
Absolvent al facultăţii de elec
tronică, şi pe el îl interesau foarte 
mult artele marţiale, însă o altă ver
siune. Şi pe el tot sportul îl aduse
se aici. Un prieten l-a adus la noi. 
El fusese crescut catolic. Multe 
semne de întrebare i se născuseră 
în minte, văzând formalismul din 
biserica lui, şi căutase răspuns în 
filosofii, inclusiv în misticismul 
oriental, la care se oprise pentru un 
moment. Inima lui s-a bucurat 
foarte mult, când a văzut lumina 
adevărului, dar viaţa pe care o 
dusese înainte, ca sportiv, conţinea 
princip i opuse adevărurilor Scrip
turii. îmi aduc aminte de momen
tul în care a venit la mine şi m-a 
întrebat: „Uite, Titus, crezi că e 
păcat dacă, atunci când mergem la 
antrenament, ne plecăm în faţa 
unei ideograme care reprezintă, 
dacă îmi aduc aminte, forţa univer
sală?" El citise porunca a doua, 
care spune să nu existe nimic la 
care să ne închinăm, în afară de 
Creator. Dacă te închini Creatoru
lui, nu este păcat, dar dacă te 
închini creaturii, în orice form ă 
ar fi ea, atunci este. în  cele din 
urmă, a înţeles că şi aceasta era o 
piedică în a-L urm a pe Dum 
nezeu cu toată inima. D upă ce a 
cunoscut mai mult, prin studiul

personal din Scriptură, din cartea 
Tragedia Veacurilor şi din casetele 
cu Kenneth Cox, s-a hotărât să-L 
urmeze pe Dumnezeu şi, pas cu pas, 
s-a îndreptat spre o consacrare fi
nală. A  trecut destul de mult până 
când a făcut-o cu toată convingerea, 
şi asta numai pentru că a vrut să 
fie sigur că ia decizia cea mai bună 
şi că nu merge în puterea lui. între 
timp, şi el s-a întors în România.

De aproape doi ani, fratele 
Balint lucrează la Departamentul 
de comunicaţii al uniunii. Dar care 
este situaţia solicitării de azil?

Acum trei săptămâni, am fost 
chemat la M nisterul de Interne, 
pentru interviu. M -am prezentat şi 
a sosit ofiţerul de imigrări, însoţit, 
ca de obicei, de o interpretă. Pe bi
rou, avea un formular cu între
bările pe care urma să mi le pună 
şi, de asemenea, dosarul meu cu 
cererea şi cu motivele. Bineînţeles 
că el le cunoştea deja. Am ştiut că 
Satana va încerca să ies cât mai 
prost ori să fiu trimis imediat la av
ion. Prima întrebare a fost: „Ce 
faci dacă cererea îţi este 
respinsă?" „V oi face ceea ce îmi 
veţi spune să fac, ce altceva aş 
putea face?“ Răspunsul meu i-a 
şocat pe el şi pe interpretă, ei fiind 
obişnuiţi cu parlamentări şi cu ex
plicaţii nesfârşite. Aproape că au 
început să râdă, neaşteptându-se la 
acest răspuns. Următoarea întrebare 
a fost dacă doresc să cer un recurs, 
în cazul unei decizii negative. Am 
răspuns, bineînţeles, că nu, de vreme 
ce voi considera bună prima lor 
decizie. Nu am probleme care să mă 
împiedice să mă întorc în România.

Au urmat câteva întrebări privind 
activitatea mea în aceşti ani, de 
când sunt aici, şi nu a fost nimic 
care să-l alarmeze - am studiat, am 
încercat să mă încadrez cât mai 
bine în societate, evitând orice fel 
de ilegalităţi.

Interviul a fost atât de scurt, 
încât ofiţerul a fost uimit şi a spus 
că nu a mai avut un astfel de in
terviu, de când lucrează în M inis
terul de Interne. îi rămăsese timp 
şi să meargă la cumpărături, până 
la următorul interviu. Sunt în aştep
tarea răspunsului. Dumnezeu va 
conduce mai departe. Nu am o 
voinţă a mea nici într-un fel, nici 
într-altul. Un lucru este sigur -

dacă eşti cu Dumnezeu, eşti sigur. 
„C e ar folosi unui om  să câştige 
toată lumea, dacă şi-ar pierde su- 
fletul?“ (Mat. 16,26)

Cum vă asiguraţi mijloacele 
de existenţă?

Puterea lui Dumnezeu s-a arătat 
şi în faptul că nu ne-a lipsit nimic.

Pentru mine, a fost foarte im 
portant să am în fiecare clipă asigu
rarea faptului că Dumnezeu mă 
călăuzeşte şi, ca  să am această 
asigurare, a fost şi este necesar să 
fiu întotdeauna pe calea adevăru
lui. Am cunoscut şi eu faptul că 
sărăcia în care s-a trăit în Estul 
Europei te poate îm pinge la prac
tici care contravin legilor ţării în 
care te afli. Tocmai de aceea, prin 
harul lui Dum nezeu, o dată ce mi 
s-a făcut cunoscută lumina, am 
înţeles că a fura sau a minţi un gu
vern este călcarea poruncii, la fel 
ca şi a fura sau a-1 minţi pe un om, 
deoarece în inima ta ai admis neade
vărul. Inima mi-a fost impresionată 
adânc de faptul că Dumnezeu îmi 
cere să fac sau să nu fac anumite 
lucruri nu neapărat din cauza 
pagubei pe care aş aduce-o unui 
stat sau unei persoane, ci fiindcă 
aceasta are de-a face cu formarea 
caracterului meu pentru veşnicie.

De aceea, nu am  lucrat nicio
dată „ la  negru" şi Dumnezeu m-a 
binecuvântat în chip incredibil. Au 
fost şi situaţii când Dumnezeu a in
tervenit în mod providenţial. Când 
ne-am mutat în această casă nu aveam 
aragaz ca să pregătim hrana copiilor, 
într-o zi, doi bărbaţi au venit la uşa 
noastră cu un aragaz, spunând că au 
adus comanda Dar eu nu comandasem 
aşa ceva. Ei au insistat, spunând că 
acesta este numele, aceasta este 
adresa şi că totul este plătit. După 
multă vreme, am  aflat cine fuse
seră binefăcătorii.

Nu cred că viaţa noastră este 
aşa de consacrată şi de curată cum 
ar trebui, dar ştiu că Dumnezeu a 
binecuvântat în m od extraordinar 
dorinţa noastră de a-I fi plăcuţi. Iar 
viitorul, ca şi până acum, este în 
mâna Lui.

Vă mulţumim pentru mărturia 
dată despre bunătatea şi despre călă
uzirea lui Dumnezeu. M-aş bucura 
să ne revedem, fie în România, fie 
acolo unde Domnul vă va îndrepta.

Interviul a fost luat de Adrian Bocăneam.

20 Curierul Adventist •  Decembrie 1997



ştiri in fo rm aţii <=■ ştiri in fo rm aţii cu

Radio Vocea Speranţei - mai mult 
decât o speranţa, o certitudine

Perspectiva până în anul 2000 a posturilor de radio Vo
cea Speranţei stabileşte ca prioritate pentru anul 1998 
crearea unei infrastructuri care să ne asigure un loc bine de
finit în mass- media românească, în prezent, dar mai ales în 
viitor.

In politica de programe, am realizat demersurile nece
sare pentru o extindere a spaţiului de emisie - de la şase la 
douăsprezece ore zilnic - în Bucureşti. Staţiile locale Con
stanţa, Braşov, Timişoara rămân doar cu pouă ore zilnic, 
neputând schimba nimic până la expirarea acestor licenţe, 
când vom fi obligaţi să solicităm noi frecvenţe a câte 24 de 
ore fiecare.

înfiinţarea Asociaţiei Ascultătorilor postului de radio 
Vocea Speranţei ne oferă posibilitatea extinderii postului de 
radio şi în alte localităţi ale ţării, deoarece prin donaţii lu
nare asociaţia poate finanţa o parte din investiţiile noastre, 
în anul 1998, vor lua fiinţă încă aproximativ patruzeci de 
filiale ale Asociaţiei Ascultătorilor postului de radio Vocea 
Speranţei, în ţară şi în străinătate, care se vor ataşa celor 30 
deja existente.

In scopul slujirii imediate a ascultătorilor noştri, în anul 
1998, Radio Vocea Speranţei îşi propune să ofere aproxima
tiv 3.000 de cursuri biblice prin corespondenţă şi, 
săptămânal, câte opt ore de consiliere prin intermediul 
Cabinetului de Consiliere al RVS.

Invitaţie la memoriza1 
rea Bibliei. „Strâng Cuvân
tul Tău în inima mea“ (Ps. 
119, 11), spunea psalmistul.

Departamentul de tineret 
al Conferinţei Moldova îi in
vită pe toţi cititorii să memo
rizeze Cartea a treia a Psal
milor (Ps. 73-89), în total 
17 psalmi.

La întâlnirea care a avut 
loc la Matca, două surori de 
peste 70 de ani memoraseră 
Cartea a doua (Ps. 42-72) în 
întregime. Tot astfel, o tânără 
din Botoşani şi alta din Vas
lui, ca şi tânărul Casăr Ana- 
toli, venit din Cahul, Repu
blica Moldova, ştiau fără 
greş toţi cei 31 de psalmi.

Deoarece Suceava s-a 
dovedit binevoitoare, îi in
vităm pe cei care se pregă
tesc să vină la Suceava. în 
ultimul Sabat din luna mai, 
1998. Comunităţile din 
judeţul Suceava, ca şi cele 
din judeţele limitrofe, Iaşi, 
Botoşani, Bacău, Neamţ şi 
din oricare alt judeţ din Mol
dova şi din celelalte conferinţe, 
sunt invitate să se pregă
tească pentru memorizare.

Conferinţa Moldova

Guvernul rus confirmă 
recunoaşterea bise
ricii adventiste. Guver
nul rus a confirmat că noua 
lege care limitează activi- 
taţea noilor organizaţii re
ligioase nu se referă la 
biserica adventistă.

Intr-o scrisoare adresată 
conducătorilor bisericii 
noastre din Moscova, ad
junctul directorului Depar
tamentului rus penini afaceri 
cu organizaţii publice şi re
ligioase afirmă că biserica 
adventistă este o organizaţie 
care se bucură de recunoaş
tere legală.Oficialul rus 
menţionează că biserica 
noastră activează pe terito
riul Federaţiei Ruse de 110 
ani, cu mult mai mult decât 
cei 15 ani ceruţi de lege.

In plus, a explicat el, 
„potrivit articolului 9, ce
rinţa de a demonstra o exis
tenţă de minimum 15 ani 
într-un teritoriu se aplică nu
mai acelor organizaţii care

nu pot dovedi că aparţin 
unei organizaţii religioase 
centralizate." Deoarece 
biserica adventistă are o or
ganizaţie bine structurată, 
noua lege nu afectează în 
nici un fel activitatea ei.

„Ca urmare, nu se vor 
aplica nici un fel de măsuri 
discriminatorii împotriva 
bisericii adventiste de ziua a 
şaptea în urma adoptării 
noii legi federale", a spus 
oficialul rus.

„Ne bucurăm să ştim că, 
din punct de vedere legal, pu
tem continua să funcţionăm 
în mod liber, să invităm evan- 
ghelişti din străinătate, să 
formăm biserici locale noi, 
să iniţiem activităţi în terito
rii noi şi să fim recunoscuţi 
ca având obiecţii de con
ştiinţă faţă de serviciul mili
tar" , a declarat Victor 
Krushenitsky, director pen
tru relaţii publice şi libertate 
religioasă în Diviziunea 
Euro-Asia.

Totuşi, alte organizaţii 
nu se bucură de un 
tratament aşa de bun sub 
noua lege. Unor organizaţii

lutherane şi protestante li s-a 
suspendat recunoaşterea, iar 
Armata Salvării din Sankt 
Petersburg urmează să fie 
evacuată din sala de con
ferinţe unde funcţionează.

„Chiar dacă noi nu sun
tem afectaţi de noua lege, 
deplângem încălcarea 
libertăţii religioase pentru 
ceilalţi", a declarat John 
Graz, director pentru relaţii 
publice şi libertate religioa
să la Conferinţa Generală. 
„Punerea în aplicare a 
acestei legi ar putea să fie 
foarte restrictivă, şi deja 
s-au semnalat abuzuri în 
multe locuri".
Adventist Review, 20 noiembrie 1997

Ambasador american 
adventist. Kathryn Proffitt, 
care face parte din biserica 
adventistă, a fost desemnată 
ambasador al Statelor Unite 
în Malta. Kathryn Proffitt 
este preşedinta unei com
panii de telefoane şi a fost 
aleasă, avându-se în vedere ex
perienţa ei reuşită în afaceri. 
Adventist Review, 20 noiembrie 1997

A încetat din viaţă Ellen 
Bresee (15 ian. 1928 - 13 
iulie 1997). Ea a lucrat 
împreună cu soţul său, pas
tor, în biserici din statele 
Oregon, Nebraska şi Texas,
S.U.A., unde fr. Bresee a 
fost director pentru viaţa de 
familie la Southwestern 
Union. Au lucrat amândoi 
la Conferinţa Generală timp 
de zece ani, ieşind la pensie 
în 1992. Sora Bresee a ajutat 
la înfiinţarea organizaţiei 
Shepherdess International, 
care funcţionează ca grup 
de sprijin şi sursă de in
struire pentru soţiile pasto
rilor. A primit Premiul 
preşedintelui Asociaţiei Fe
meilor Adventiste, în 1991, 
şi titlul de Femeia Anului 
pentru Viaţa Bisericii. în 
urma ei râmân soţul, Floyd, 
trei fii, o fiică şi doi nepoţi.

Adventist Review, 25 sept. 1997

Fratele Bresee ne-a vizi
tat ţara, în calitate de secre
tar al Asociaţiei Pastorale a 
Conferinţei Generale, în 
anul 1990, cu ocazia Con
gresului Naţional al 
Evanghelizării, organizat la 
Târgu-Mureş.

Un fost secretar şi 
vicepreşedinte al Con
ferinţei Generale a tre
cut la odihnă. Fratele 
DuncanEva(19 mai 1914 -
2 iulie 1997) a lucrat peste 
treizeci de ani în Africa, iar 
în 1965 a fost ales secretar 
asociat al Conferinţei Gene
rale. A lucrat ca preşedinte 
al Diviziunii Europa de 
nord-Africa de vest şi s-a 
întors la Conferinţa Gene
rală, ca vicepreşedinte gene
ral, din 1973 până în 1980.

Adventist Review, 25 sept. 1997

Preşedintele Conferin
ţei Generale amenin
ţat de războinici tribali.
Sosit cu elicopterul într-o 
regiune izolată din platourile 
înalte ale insulei Malaita, In
sulele Solomon, preşedintele 
Folkenberg a fost ameninţat 
de războinici dintr-un trib 
local. „Păgâni războinici 
ne-au ameninţat la coborârea
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Noutăţi la Institutul Teologic
• In umrn vizitei Comisiei de acreditare a Asociaţiei de 

acreditare a şcolilor, colegiilor şi universităţilor adventiste 
de ziua a şapţea, din primăvara acestui an, Institutul 
Teologic Adventist de Grad Universitar din Bucureşti a 
primit statutul de acreditare provizorie pentru o perioadă de 
doi ani (august 1997- august 1999), după care, în funcţie de 
îndeplinirea nnor noi parametri de exigenţă academică, se 
poate spera în obţinerea acreditării definitive. In virtutea 
acestui statut, programul nostru de Teologie Pastorală este 
recunoscut de toate şcolile adventiste din lume.

• Programul de Educaţie religioasă este inaugurat în cad
rul institutului începând din toamna acestui an, de către Uni 
versitatea Griggs, o universitate americană adventistă din 
cadrul Conferinţei Generale, care conduce în lumea întreagă 
programe de educaţie la distanţă. Afilierea institutului cu 
acestă instituţie oferă posibilitatea ca şi programul de 
Educaţie religioasă să poată fi acreditat în etapa următoare

• Etapa de selecţie a examenului de licenţă la Uni verşi 
tatea Babeş Bolyai din Cluj-Napoca s-a desfăşurat în pe-

! rioada 17-19 noiembrie. Au par ticipii! aproape 200 de 
absolvenţi din promoţiile 1994-1997 Toţi cei care s-au 
prezentat au trecut cu succes probele de selecţie. Examenul 
propriu-zis de licenţă va avea loc, după toate probabilităţile, 
în februarie 1998. Diplomele de licenţă obţinute la această 
universitate sunt recunoscute în reţeaua învăţământului uni
versitar de stat

• Campusul de la Cemica oferă, începând cu 1 decem
brie condiţii optime de desfăşurare a programului de 
învăţământ. Căminul cu 80 de camere a câte două paturi, 
cantina şi sala de mese cu o capacitate de 160 de persoane şi 
sălile de clasă pentm câte 40-50 de cursanţi fiecare,
fut ţionează deja. Sacrificiul şi abnegaţia miilor de anonimi 
români din ţară şi din străinătate, un capital important donat 
de un sponsor american, generozitatea Uniunii de conferinţe 
care a investit tot ce a avut în proiect, precum şi sprijinul 
m ă rin im os  al Diviziunii Euro-Africa, sponsorul principal, 
au tăcut ca visul îndrăzneţ al nostru, al tuturor să devină o 
realitate. Suntem recunoscători pentru toate şi dorim să 
onorăm acest întreg sacrificiu cu dămirea şi credincioşia 
noastră în lucrarea încredinţată nouă.

• Anul de practică pastorală, care se intercalează între 
anul doi şi trei de studii, a debutat în septembrie pentru 40 
de studenţi ai institutului. Se isitenţionaează ca în acest fel 
să li se testeze vocaţia şi să 1! se dea o pregustare a ceea ce îi 
aşteaptă după absolvire.

Alexandru Breja

elicopteiului şi în timp ce ur
cam colina către noua comu
nitate, unde credincioşii 
ne-au întâmpinat cu bu
curie" , relatează Calvyn 
Townend, preşedintele Uni
unii Pacificului de Vest, 
care însoţea grupul. „După 
ce am luat masa, am urmărit 
un program tradiţional. 
Vedeam mereu cum un 
preot al diavolului, aproape 
dezbrăcat, se ghernuia pe 
lângă noi.“ Preotul era ex

trem de furios, pentru că 
fiul lui vizita biserica ad
ventistă.

Fr. Folkenberg avusese 
în program să zboare spre 
alte două sate, dar vremea 
nefavorabilă dusese la anu
larea zborului. Mai târziu 
s-a aflat că un băştinaş 
fusese hotărât să-l ucidă 
acolo, şi că acel om murise 
subit în ziua următoare.

„Abia iii ultima vreme 
am avut posibilitatea să sta-

bilirn relaţii de sprijin pen
tru aceşti băştinaşi", declaiă 
Athal Tolhurst, subsecretar 
al Conferinţei Generale.
„Cu mai mulţi ani în urmă, 
un lucrător al bisericii a fost 
ucis cu o suliţă. Numai 
după ce un ciclon a devastat 
zona, au căutat sprijinul nos
tru şi am avut posibilitatea 
să stabilim relaţii cu ei. Sun 
tem încântaţi de noile oca
zii, ca şi de înfiinţarea de 
noi biserici în aceste zone 
îndepărtate."

Tribul kwao, care locu 
ieşte în munţi, a fost canibal 
şi primeşte ajutor în dome
niul medical şi educaţional, 
în Malaita şi pe insulele din 
jur se află 3800 de adven
tişti la o populaţie de 
aproape 80.000.
ANN Bulletin, 10 decembrie 1997

i Robert Spangler a de 
; cedat în urma unui
j accident, O coliziune, în 

care au fost implicate mai 
multe maşini, la Los Ange- 
les, California, a pus capăt 

| vieţii fratelui Robert Span
gler, unul dintre cei mai 
cunoscuţi şi mai respectaţi 
conducători ai bisericii ad
ventiste.

Spangler şi soţia erau în 
drum spre Aeroportul In
ternaţional din Los Angeles, 
când a avut loc accidentul.
Ei se duceau în vestul Vir- 
giniei, la un program de 

! strângere de fonduri pentru
i It Is IVritten, la sfârşitul 
! săptămânii.

Fratele Spangler a fost 
chemat să lucreze în cadrul 
Asociaţiei Pastorale a Con- 

j ferinţei Generale, în 1962, 
după ce lucrase ca misionar, 
în Diviziunea Extremul Ori
ent. In următorii 28 de ani de 
viaţă, a lucrat pentru pastori 
şi pentru familiile acestora.

De asemenea, fratele 
Spangler a lucrat timp de 23 
de ani ca redactor al revistei 
Ministiy şi cinci ani ca se
cretar al Asociaţiei Pastorale. 
Ca redactor al revistei Minis- 
try, el a iniţiat proiectul 
PREACH, care a pus re
vista la dispoziţia a 200.000 
de clerici neadventişti.

Fratele Spangler a coor
donat, de asemenea, realiza
rea şi distribuirea cărţii 
Adventiştii de Ziua a Şaptea 
Cred la clerici neadventişti 
şi în biblioteci publice. 
Cartea explică învăţăturile 
adventiste fundamentale 
avându-L în centru pe Dom
nul Hristos.

Deşi a ieşit la pensie în 
1991, fratele Spangler a con
tinuat să luc reze, coordonând 
evanghelizarea în fosta Uni
une Sovietică, Eforturile 
sale au dus la o creştere im
portantă a numărului de 
membri ai bisericii şi la con 
struirea de noi biserici în 
Europa de est.

în ianuarie 1994, fratele 
Spangler a acceptat numirea 
sa ca reprezentant pentru It 
Is Written, continuându-şi 
lucrarea în strângerea de 
fonduri.
Adventist Review, 16 octombrie 1997

Alma Ata, Kazahstan 
biserică adventistă 
atacată. în cursul nopţii 
de 16 noiembrie o bombă a 
fost aruncată în biserica ad
ventistă din Alina-Ata, 
Kazahstan, fără să provoace 
pagube majore. Atacul a 
avut loc în cursul unor ac 
tivitaţi evanghelistice ale 
bisericii. O sală închiriată 
era folosită pentru acestea, 
dar, după un timp, folosirea 
sălii a fost refuzată. Peste o 
mie de persoane s-au adunat 
la ora stabilită şi mulţimea 
era foarte agitată. Adjunctul 
primarului le-a vorbit şi a 
încercat să-i liniştească, dar 
mulţimea voia să meargă să 
demonstreze în faţa primă
riei. Conducătorii adventişti 
au vorbit mulţimii, pe care 
au convins-o ca să nu orga
nizeze demonstraţia S-a pu
tut închiria, apoi, o nouă 
sală, şi conferinţele continuă, 
în ciuda opoziţiei.

Totuşi, noua lege, care 
limitează libertatea religi
oasă este folosită pentm a 
împiedica unele activităţi 
ale bisericii. în numeroase 
localităţi, cei 15 ani de 
prezenţă ceruţi de lege sunt 
interpretaţi ca referindu-se
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Conferinţa Generala semneazâ 
acorduri de colaborare cu doua 

posturi independente de 
transmisie prin satelit

C onducătorii C onferinţei G enerale au sem nat re 

cent acorduri de colaborare cu două posturi de trans

m isie prin satelit - Safe TV  (KSBN ) şi The Three 

Angels Broadcasting NetW ork (R eţeaua de te lev iz i

une Cei Trei îngeri) 3ABN.

Safe TV, care şi-a început activitatea în 1995, va ! 

începe să trasm ită sem nale pe  satelit în sistem digi

tal, în  prim ul trim estru al anului 1998, spre A m eri

ca de N ord, C entrală şi de Sud şi spre zone din 

Africa. Prin  acest acord, B iserica A dventistă va 

avea şase ore de em isie pe săptăm ână, gratuit, pen

tru a transm ite program e m ajore de evanghelizare. 

„S un tem  bucuroşi să prim im  orientări din partea 

Conferinţei G enerale în  dom eniul cultural. D orim  

să contribuim  la înaintarea m isiunii b iseric ii" , a de 

clarat Carlos Pardeiro, de la Safe TV

D upă discuţii îndelungate, conducătorii C on 

ferinţei G enerale au sem nat o „D eclaraţie com ună 

de angajam ent", cu 3A BN  din Illinois, spune 

fratele R obert Folkenberg, preşedintele Conferinţei 

Generale. în  dec lara ţie , a tâ t 3A B N , câ t şi C o n 

ferin ţa  G enera lă  şi-au  exprim at, reciproc, apre

cierea şi încurajarea, şi au afirm at im portanţa vitală 

a eficienţei în  ce priveşte vestirea soliei celor trei 

îngeri în întreaga lume.

D ocum entul descrie, de asem enea, un proces de 

luare de decizii, prin care reprezentanţii postului 3ABN 

şi cei ai B isericii A dventiste din teritoriile pe care le 

deservesc pot rezolva orice divergenţe posibile.

Adventist Review, 4 decembrie 1997

la localităţile în discuţie şi 
nu la Federaţia Rusă.

Potrivit cu Keston News 
Service, catolicii raportează 
că preoţilor şi călugărilor 
sttăini care lucrează în Rusia
li se dau acum vize pe numai 
trei luni, în loc de un an, aşa 
cum este normal, şi li se 
cere să se întoarcă în ţara de 
origine, înainte de a solicita 
o nouă viză. Au fost de ase
menea raportate restricţii 
pentru activităţile penticosta
lilor, ale Armatei salvării şi 
ale altor gmpări protestante. 

ANN Bulletin, 25 noiembrie 1997

Alegerile din Uganda 
reprogramate după 
protestul adventiştilor.
Programate iniţial pentru 
zilele de sâmbătă, 1 şi 8 
noiembrie, în urma prolesiu 
lui din partea adventiştilor 
din Uganda, alegerile locale 
s-au desfăşurat pe 6 şi 13 
noiembrie. Comisia electorală 
a anunţat, pe 16 noiembrie, 
că datele alegerilor au fost 
schimbate la cererea conducă 
torilor adventişti, care au ară
tat că membrii bisericii aveau 
să fie împiedicaţi să-şi exer
cite dreptul de votare, dacă 
alegerile aveau loc sâmbăta. 
Negocierile au fost publica 
te într-un ziar naţional.

„Este o veste bună şi 
noi, ca biserică, suntem 
fericiţi pentru aceasta", a 
spus Boniface Kakaire, di- 
rectonil pentm comunicaţii 
al uniunii. „Noi apreciem 
faptul că guvernul respectă 
libertatea de închinare."

în Uganda sunt 100.000 
de membri botezaţi, dar, mem
brii de familie şi celelalte 
persoane care se recomandă 
ca fiind adventişti, pot ridica 
acest număr la un milion, 
spun surse ale bisericii.

„Aceasta ar însemna că 
un segment semnificativ al 
populaţiei nu ar fi avut posi
bilitatea să participe la votare, 
a spus Satele Kakaire. Dintr-o 
populaţie de 20 de milioane,
9 milioane de persoane sunt 
înscrise pe listele de votare, 
potrivit rapoartelor din presă. 

Adventist Review, 27 noiembrie 1997

Caseie de odihnă ale 
bisericii funcţionează 
şi în timpul iernii. Ca ur
mare a montării instalaţiei 
de încălzire la cele două 
case de odihnă ale bisericii, 
Sovata şi Vatra Dornei, 
este posibilă folosirea lor 
şi în sezonul rece. Se reco
mandă ca doritorii să se or
ganizeze în grupuri de câte 
20-30 de persoane. Costul 
estimativ este de 25.000 
lei pe zi de persoană. Cei 
interesaţi se vor adresa 
fratelui îoan Ciucă, tele

fonic (01-312 9254) sau în 
scris, pe adresa uniunii.

Programul de emisie 
pe unde scurte al pos
tului de radio Vocea 
Speranţei. Până la 29 
martie 1998, emisiunile 
în limba română sunt 
transmise zilnic, între 
orele 7 şi 8, precum şi în 
tre 21 şi 22, pe frecvenţa 
de 5890 KHz şi pe lungi
mea de undă de 49 m.

Radio Vocea Speranţei

VIAŢA RELIGIOASĂ

Discuţii aie conducă 
torilor baptişti cu autori
tăţi româneşti. Preşedin- 
tele Emil Constantinescu şi 
premierul Victor Ciorbea au 
dat asigurări unei delegaţii 
baptiste cu privire la angaja 
mentul lor în favoarea liber
tăţii religioase în România 
şi au prezentat scuze pentru 
agresarea unor credincioşi 
baptişti la Ruginoasa, Iaşi.

Denton Lotz, secretarul 
general al Alianţei Mon
diale Baptiste, Karl Heinz 
Walter, secretanil general al 
Federaţiei Baptiste Europe
ne, şi Vasile Taloş, preşedin
tele Uniunii Baptiste din 
România, au participat la o 
întoevedere în cadrul căreia 
ambii demnitari, deşi orto
docşi, au declarat că Româ 
nia se va bucura de libertate 
religioasă. Este foarte puţin 
probabil ca o lege similară 
celei din Rusia să fie pro
mulgată în România, deşi 
România este de asemenea 
o ţară predominant orto
doxă, au declarat cei doi 
lideri.

Preşedintele Constanti
nescu ,,îi cunoaşte bine pe 
baptişti din vizitele sale în 
Statele Unite". a declarat 
Denton I a >i z .

Conducătorii baptişti au 
vizitat de asemenea pe patri
arhul Teoctist cu care au dis
cutat un proiect de con
vorbiri între cele două 
biserici. Federaţia Baptistă 
Europeană aşteaptă răspuns 
din partea celor 15 biserici 
ortodoxe autocefale privind 
această propunere de con
vorbiri. Dar pentru baptiştii 
români, aceasta a fost o 
vizită extrem de importantă. 
La sugestia patriarhului, vor 
avea loc noi discuţii între or
todocşi şi baptiştii din 
România.

(European Baptist Press Service, 
preluat de Adventist Press 

Service, 12 decembrie 1997)
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La odihnă______________________________________________________
In după-amiaza zilei de 28 noiembrie, un grup de cinci tineri se întorceau la Bacău, după o săptămână de cursuri de 

jurnalism, or ganizate de Radio Vocea Speranţei: Dinu Dobândă, Doiniţa Ciobanu cu fetiţa, Ancuţa, de 4 ani, Cristina 
Onea, Ingrid Fudulu, cu băieţelul, Albert, de 2 ani, Laura Ban. In apropiere de Bacău, microbuzul s-a izbit violent de 
un copac, In accident pierzăndu-şi viaţa ulti?nii patru. Ceilalţi sunt răniţi serios, dar într-o stare stabilă. Biserica din 
întreaga ţară îi susţine în rugăciune pe cei care au suferit aceste pierderi tragice.

$
Laura

Ban (30 ian. 
1974 - 28 
nov. 1997) 
s-a născut 
la Constanţa, 
fiind primul 
copil al fa
miliei Niţă. 
Când avea 

opt ani, părinţii ei devin adventişti 
de ziua a şaptea. Copilăria sa a fost 
îmbogăţită prin primirea a doi frăţiori, 
Bogdan şi David. Una dintre cele 
mai fericite zile din viaţa sa a fost 
cea de 12 decembrie 1987, când a 
primit botezul în biserica adventistă, 
în Constanţa, contribuind apoi, prin 
talentul său literar şi poetic, la 
crearea şi realizarea programelor 
pentru tineret ale comunităţii. Pe 
data de 1 august 1993, Laura se 
căsătoreşte cu Gabriel Ban, absol
vent al Institutului Teologic Adven
tist, pe care îl însoţeşte apoi în dis
trictul Piatra-Neamţ, lucrând împre
ună, alături de exploratorii, tinerii şi 
membrii bisericii. în februarie 1997, 
în familia lor se naşte Sebastian, sin
gurul lor copil. înmormântarea, la 
care au participat, alături de familie, 
numeroşi membri ai bisericii, corul 
bisericii adventiste din Piatra 
Neamţ, pastori, a avut loc pe 1 de
cembrie 1997, la Constanţa.

Ingrid 
Luiza Stă- 
nescu Fu
dulu (19
feb. 1975 - 
28 nov. 
1997) s-a 
născut la 
Bucureşti, 
în familia 

Loreta şi Ştefan Manole. Dragostea 
pentru muzică îi este sădită de părinţi, 
în inimă, încă din copilărie. Cu mult 
efort, făcut însă cu bucurie, şi-a culti
vat talentul, ajungând să mânuiască 
clapele pianului cu atâta măiestrie, 
încât, în 1993, este admisă la Acade
mia de Muzică din Bucureşti. Fire ve
selă, optimistă şi energică, investind 
mult în viaţă şi aşteptând la fel de 
mult, Ingrid răsplăteşte eforturile 
părinţilor şi bunicilor pentru ea. La 
data de 26 mai 1990, este botezată în 
biserica adventistă, în comunitatea 
Labirint. în 1991, îl cunoaşte pe Ma- 
rius, un tânăr de la Craiova, student 
la Institutul Teologic Adventist. Căsă
toria lor a avut loc pe 19 septembrie 
1993. în 1995, primesc repartiţie în 
Moldova, la Bacău. Adesea putea fi 
văzută în mijlocul exploratorilor sau 
alături de tineri, acompaniindu-i în 
programele muzicale sau însoţin- 
du-i în excursii. Pe 12 ianuarie 1996, 
în familia lor se naşte Albert, un dar

Elena Crăciuneasa (n. 1 aprilie 
1922), din comunitatea Izvoarele Suce
vei, Suceava, a lucrat pentru pro
movarea cauzei Domnului Hristos 
pe meleagurile bucovinene, alături 
de soţul ei, Ilie Crăciuneasa, care a 
slujit ca prezbiter cu binecuvântare 
timp de peste 30 de ani. A trecut la 
odihnă, după o scurtă dar grea 
suferinţă. în urma sa rămân cei zece 
copii şi douăzeci şi patru de nepoţi.- 

Grigore Toncu (4 ian. 1934 -
4 nov. 1997), din Traian, Teleorman, 
a primit botezul la frageda vârstă de
12 ani, în 1946. Fratele Grigore Toncu 
a făcut parte din galeria acelor oa
meni care au fost vizibil marcaţi de 
comuniunea lor cu Dumnezeu. înce
pând cu anul botezului, plin de iubire

faţă de Dumnezeu şi faţă de oameni, 
s-a identificat cu istoria colportajului 
pe meleagurile teleormănene.

Se căsătoreşte cu Anişoara Costea, 
pe 17 martie 1957, întemeind un cămin 
plăcut, în care aveau să se nască doi 
copii, Gabriela şi George. Glasul său 
blajin şi plin de iubire a fost auzit în 
lunga sa activitate de prezbiter, în
demnând, sfătuind şi avertizând. Cei 
care l-au cunoscut au putut remarca 
bunătatea, vorbirea înţeleaptă şi 
dorinţa de a rămâne credincios faţă 
de principiile Evangheliei. După o 
grea suferinţă, s-a stins din viaţă 
liniştit, plin de încredere în Mân
tuitorul său. Seninătatea feţei sale 
parcă le spunea tuturor: „Ştiu în 
cine am crezut".

preţios din partea lui Dumnezeu. In 
1997, se înscrie, împreună cu un grup 
de tineri şi tinere din biserica locală 
Bacău, la cursurile de jurnalism or
ganizate de Radio Vocea Speranţei, 
la Bucureşti, pregătindu-se în vede
rea deschiderii unui post de radio 
similar la Bacău. La înmormântare, 
care a avut loc la Bucureşti, pe 2 de
cembrie 1997, au participat un mare 
număr de membri ai bisericii, tineri, 
reprezentanţi ai comunităţii şi ai ex
ploratorilor din Bacău, profesori, 
colegi şi pastori.

Cristina 
Onea (11
apr. 1969 - 
28 nov. 
1997)a 
fost bote
zată în 
biserica ad
ventistă din 
Bacău, în 

anul 1990. îşi continuă studiile, ab
solvind Facultatea de subingineri, 
din Bacău, profilul chimie, apoi 
cursuri de contabilitate şi de opera
tor pe calculator. în biserică, a fost 
secretară a Şcolii de Sabat, instruc
toare la juniori, la tineri şi a făcut 
parte din diaconia comunităţii. Pe 31 
octombrie 1993, s-a căsătorit cu 
Narcis Onea.

Ioana Brezoi, din comunitatea 
Filiaşi, Dolj, a dispărut dintre noi, do
borâtă de boală, pe 5 iunie 1997. Fiind 
soţia prezbiterului bisericii adventiste 
locale, Ştefan Brezoi, şi mama pasto
rului Gabriel Brezoi, ea şi-a împlinit 
rolul vieţii cu dăruire şi sacrificiu. 
Recent, această familie a sprijinit cu 
mari eforturi înfiinţarea comunităţii 
din Filiaşi. Biserica pe care a iubit-o 
şi căreia i s-a dăruit îi păstrează o 
vie amintire.

Marin Caragea (10 feb. 1944 -
5 martie 1997) a fost secretar al Şcolii 
de Sabat şi secretar al comunităţii 
nr. 3 din Peretu, Teleorman. A fost 
un om „obişnuit cu suferinţa", ca şi 
Domnul său. Rămân în urmă soţia şi 
cele două fiice, Rodica şi Cornelia.




